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ACTA DE LA SESSIÓ DE L’AJUNTAMENT PLE

Identificació de la sessió

Núm.:8/2021
Caràcter: ordinària
Convocatòria: primera
Data: 14 de juny de 2021
Horari: de 20:00 hores a 23:52 hores
Lloc: sala de plens de la Casa Consistorial de Felanitx.

Assistents

 Jaime Monserrat Vaquer, batle-president.
 Catalina Soler Torres, Pedro Acosta Durán, Sebastià Adrover Palmer,

Rafael Rubio Ferrer i Marta Cano Roig,  pel Partit Popular.
 Miquel Lluís Mestre Mestre, Maria Mesquida Artigues i  Pau Massutí

Ballester, pel Bloc per Felanitx-APIB.
 Melania Mesquida Tran, per El Pi-Proposta per les Illes Balears.
 Francisco  Duarte  Barceló,  María  Gracia  González  López  i  Damiana

Massutí Gómez, pel Partit Socialista de les Illes Balears.
 Caterina Ramon Bordoi, per Unidas Podemos-Unides Podem.
 Juan Aznar Hernández, regidor no adscrit.
 Sebastià Galmés Verger, interventor.
 Joan Garcia Cortès, secretari.

La Sra. Maria Vidal Bennàsar, de Vox-Baleares, s’incorpora a la sessió a les
20:30, durant el torn d’intervencions del punt 4 de l’ordre del dia.

Absents

No  hi  assisteix  la  regidora  del  Partit  Popular  Sra.  Bárbara  M.  Barceló
Pascual, atès que ha presentat la renúncia al seu càrrec.

Abans d’iniciar la sessió, el batle explica que tornen a un format semblant al
que abans eren les sessions plenàries, amb la readaptació de l’espai per
poder ser tots dins la Sala d’Actes. Espera que les pròximes modificacions
siguin per tornar a fer les sessions així com abans es feien.

1. APROVACIÓ DE LES ACTES DE LES DUES SESSIONS ANTERIORS

En primer lloc, es veuen les actes de les sessions ordinària de 10 de maig
de 2021, i extraordinària urgent d’1 de juny de 2021.

La Sra. Damiana Massutí diu que voldria saber per què no surt l’insult cap a
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ella de la Sra. Catalina Soler, per què no consta a l’acta.

El batle li demana a quin punt és i la Sra. Massutí contesta que on li diu
«pallassina».

El secretari, a petició del batle, explica que a l’acta hi ha els actes formals
que requereix el ROF, el Reglament. Es recullen els acords i una explicació
dels  distints  regidors.  Afirma  que,  per  la  seva  part,  l’acta  està  ben
redactada.

El batle hi està d’acord i suggereix a la Sra. Massutí que, si no hi estan
conformes, votin en contra de l’aprovació de l’acta.

La Sra. Massutí demana que la intervenció del secretari consti a l’acta.

Acte seguit, se sotmeten a votació les dues actes i s’obtenen 11 vots a favor
(5 del Partit Popular, 2 del Pi-Proposta per les Illes, 3 del Bloc per Felanitx-
APIB i 1 del regidor no adscrit) i 4 abstencions (3 del Partit Socialista de les
Illes Balears i 1 d’Unides Podem)

En conseqüència, per majoria, s’aproven les actes de les sessions plenàries
ordinària de 10 de maig de 2021, i extraordinària urgent d’1 de juny de
2021.

2.  EXPEDIENT  2721/2017.  INICI  D’EXPEDIENT  D’IMPOSICIÓ  DE
PENALITATS A FOMENTO DE CONSTRUCCIONES Y CONTRATAS, SA,
PER PRESUMPTE INCOMPLIMENT DEL  CONTRACTE DE  LA GESTIÓ
DEL  SERVEI  DE  RECOLLIDA,  NETEJA  I  TRANSPORT  DE  RESIDUS
SÒLIDS URBANS DEL TERME MUNICIPAL DE FELANITX

2.1 Proposta d’inici d’expedient d’imposició de penalitats a Fomento
de Construcciones y Contratas, SA, per presumpte incompliment del
contracte de la gestió del servei de recollida, neteja i transport de
residus sòlids urbans del terme municipal de Felanitx

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta de la regidora Sra.
Marta  Cano,  d’inici  d’expedient  d’imposició  de  penalitats  a  Fomento  de
Construcciones y Contratas, SA, per presumpte incompliment del contracte
de la  gestió  del  servei  de recollida,  neteja  i  transport  de residus  sòlids
urbans  del  terme  municipal  de  Felanitx,  amb  el  dictamen  previ  de  la
Comissió Municipal Informativa d’Economia i Assumptes Generals de dia 7
de juny de 2021, que seguidament es transcriu:

«Antecedents

En data 12 de novembre de 2013 l’Ajuntament de Felanitx va signar
amb l’empresa Fomento de Construcciones y Contratas, SA el contracte
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de la gestió del servei de recollida, neteja i transport de residus sòlids
urbans del Terme Municipal de Felanitx d’acord amb el Plec de Clàusules
Administratives Particulars i el Plec de Prescripcions Tècniques aprovats
per l’Ajuntament.

Dia 19 de maig de 2021 es va assabentar  l’Ajuntament de Felanitx,
mitjançant la Línia Verda, de vàries incidències del servei de recollida de
rebuig,  no duita a terme en alguns carrers durant el  vespre del  dia
anterior.  Vistes  les  queixes  presentades,  mitjançant  els  serveis
municipals,  l’Ajuntament  va  poder  comprovar  que,  a  més  de  les
incidències enviades per la ciutadania també s’havia deixat de realitzar
la recollida a alguns contenidors ubicats a camins rurals. Per tal d’evitar
continuar donant perjudicis a la ciutadania, l’Ajuntament de Felanitx, el
matí de dia 19 de maig, va avisar l’empresa de l’incompliment del servei
per tal que s’esmenàs el més aviat possible.

D’acord amb l’informe proposta emès dia 31 de maig de 2021 per la
regidora  de  Neteja  i  Residus  com  a  responsable  del  contracte,
juntament amb l’enginyer municipal,  es considera procedent l’obertura
d’un expedient d’imposició de penalitats per presumpte incompliment
del contracte de la gestió del servei de recollida, neteja i transport de
residus  sòlids  urbans  del  Terme  Municipal  de  Felanitx,  signat  amb
Fomento de Construcciones y Contratas, SA, per infracció lleu i amb una
quantia de 1.000 €, per la falta de recollida de rebuig en alguns carrers i
camins rurals durant el vespre de dia 18 de maig de 2021, posada de
manifest per la ciutadania i els serveis municipals.

En  l’informe  proposta  s’adjunten  fotografies  acreditatives  dels  fets,
presentades a través de la Línia Verda i pels serveis municipals.

Consideracions tècniques i jurídiques

D’acord amb la clàusula 4.1 del Plec de prescripcions tècniques (PPT, en
endavant) l’horari de recollida serà nocturn. Per altra banda, aquesta
clàusula  estableix  que  l’horari  serà  proposat  pels  licitadors,  el  qual
s’adaptarà a les condicions de cada un dels sectors.

Segons memòria presentada per FCC, l’horari de recollida a Felanitx és
de les 20.00 hores fins a la finalització dels treballs. En el quadre de
freqüència  i  horari  recollida  (organització  dels  equips  de  recollida),
s’especifica de les 20.00 h a les 2.00 h.

La clàusula 3 del PPT estableix com a obligació general del concessionari
la d’informar immediatament de qualsevol anomalia o incident del servei
a l’Ajuntament, el que no es va complir pel contractista, ja que va ser
l’Ajuntament qui va haver d’avisar l’empresa de l’incompliment el matí
de dia 19 de maig de 2021, per tal d’evitar continuar donant perjudicis a
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la ciutadania.

D’acord  amb  la  clàusula  26.2  del  Plec  de  clàusules  administratives
particulars  (PCAP,  en  endavant),  envers  les  infraccions  comeses  pel
contractista en la prestació del servei, l’Ajuntament té dret a imposar
les correccions pertinents segons el disposat a la clàusula 32 pel que fa
a la classificació d’infraccions i possibles sancions.

En la clàusula 32.1.1 del PCAP s’especifica que tendran la consideració
de faltes lleus, entre d’altres, la imperfecció no reiterada en la prestació
del  servei.  D’acord  amb això,  es  considera  infracció  lleu  la  falta  de
recollida a alguns carrers i camins rurals el vespre de dia 18 de maig de
2021 en l’horari establert. 

Segons la clàusula 32.2 del PCAP les infraccions lleus se sancionaran
amb advertiment  i  imposició  d’una multa  de  fins  a  1.000 €.  Vist  el
perjudici que es va ocasionar a la ciutadania, posat de manifest amb les
incidències  que s’adjunten presentades a  través  de  la  Línia  Verda,  i
completades amb les comprovacions fetes pels serveis municipals, i que
endemés l’empresa contractista va incomplir l’obligació establerta a la
clàusula 3 del PPT d’informar immediatament de qualsevol anomalia o
incident  del  servei  a  l’Ajuntament,  es  proposa  una  penalitat
corresponent a una infracció lleu amb el seu grau màxim de 1.000 € a
imposar a l’empresa Fomento de Construcciones y Contratas, SA.

L’article 212 del Reial decret legislatiu 3/2011, de 14 de novembre, pel
qual  s’aprova el  text  refós de la  Llei  de contractes del  sector  públic
(TRLCSP,  en  endavant),  disposa  que  els  plecs  podran  preveure
penalitats per al cas de compliment defectuós de la prestació objecte del
contracte.  Aquestes  penalitats  seran  proporcionals  a  la  gravetat  de
l’incompliment i no podran ser superiors al 10 per cent del pressupost
del contracte. El règim sancionador regulat en el PCAP s’ha d’assimilar
al procediment d’imposició de penalitats regulat en el TRLCSP, com a
norma especificada en la clàusula 3 del PCAP on s’estableix el règim
jurídic d’aquesta contractació.

L’apartat  8  de  l’article  212  del  TRLCSP  estableix  que  les  penalitats
previstes s’imposaran per acord de l’òrgan de contractació, adoptat a
proposta  del  responsable  del  contracte,  que  serà  immediatament
executiu, i es faran efectives mitjançant deducció de les quantitats que,
en  concepte  de  pagament  total  o  parcial,  s’hagin  d’abonar  al
contractista o sobre la garantia que, en el seu cas, s’hagués constituït,
quan no es puguin deduir dels esmentats pagaments.

D’acord amb l’establert en el PCAP, la responsable d’aquest contracte és
la regidora delegada de Neteja i Residus. 
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L’òrgan de contractació és el Ple de la corporació, segons l’establert a la
disposició addicional segona del TRLCSP.

La  prerrogativa  de  l’Administració  de  declarar  la  responsabilitat
imputable al contractista arran de l’execució del contracte, reflectida a
l’article 210 del TRLCSP, en relació amb l’establert a l’article 211.1 del
TRLCSP,  exigeix  donar  audiència  al  contractista.  Donat  que  no  ve
regulat  en  el  TRLCSP  el  termini  d’audiència  que  s’ha  de  concedir,
supletòriament s’aplica la Llei 39/2015, d’1 d’octubre, del procediment
administratiu  comú  de  les  administracions  públiques.  Concretament,
l’article 82 d’aquesta Llei regula per al tràmit d’audiència un termini no
inferior a deu dies hàbils ni superior a quinze.

A  la  vista  dels  antecedents  i  consideracions  tècniques  i  jurídiques
apuntades,  es proposa a  l’Ajuntament  Ple,  amb el  dictamen previ  de la
Comissió  Informativa   d’Economia  i  Assumptes  Generals,  l'adopció  del
següent acord: 

Primer. Iniciar el procediment d’imposició de penalitats a l’empresa
Fomento de Construcciones y Contratas, SA, per incompliment del contracte
de la  gestió  del  servei  de recollida,  neteja  i  transport  de residus  sòlids
urbans del Terme Municipal de Felanitx, per estimar que, presumptament,
ha comès la infracció especificada a les consideracions tècniques i jurídiques
amb l’aplicació de les corresponents penalitats.

Segon.  Concedir  a  l’empresa  contractista  un  termini  de  15  dies
hàbils, a comptar de l’endemà de rebre la notificació d’aquest acord, perquè
pugui manifestar el que trobi escaient.

Tercer.  Notificar  aquest  acord  a  Fomento  de  Construcciones  y
Contratas,  SA,  a la  regidora de Neteja i  Residus com a responsable  del
contracte,  a  l’enginyer  municipal,  i  als  departaments  d’Intervenció  i
Tresoreria municipals.

2.2 Votació

Atès que no es produeixen intervencions per cap dels presents, se sotmet la
proposta a votació i s’obtenen 12 vots a favor (5 del Partit Popular, 3 del
Bloc per  les  Illes-APIB,  2 del  Pi-Proposta  per  les  Illes,  1 del  regidor  no
adscrit i 1 d’Unides Podem) i 3 abstencions (del Partit Socialista de les Illes
Balears).

En conseqüència, per majoria, s’acorda:

Primer. Iniciar el procediment d’imposició de penalitats a l’empresa
Fomento de Construcciones y Contratas, SA, per incompliment del contracte
de la  gestió  del  servei  de recollida,  neteja  i  transport  de residus  sòlids
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urbans del Terme Municipal de Felanitx, per estimar que, presumptament,
ha comès la infracció especificada a les consideracions tècniques i jurídiques
amb l’aplicació de les corresponents penalitats.

Segon.  Concedir  a  l’empresa  contractista  un  termini  de  15  dies
hàbils, a comptar de l’endemà de rebre la notificació d’aquest acord, perquè
pugui manifestar el que trobi escaient.

Tercer.  Notificar  aquest  acord  a  Fomento  de  Construcciones  y
Contratas,  SA,  a la  regidora de Neteja i  Residus com a responsable  del
contracte,  a  l’enginyer  municipal,  i  als  departaments  d’Intervenció  i
Tresoreria municipals.

3.  EXPEDIENT  1436/2020.  CONCESSIÓ  DE  BONIFICACIÓ  DE
L’IMPOST SOBRE CONSTRUCCIONS,  INSTAL·LACIONS I  OBRES EN
L’ÀMBIT DE LA COVID-19

3.1  Proposta  de  concessió  de  bonificació  de  l’impost  sobre
construccions, instal·lacions i obres en l’àmbit de la Covid-19

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta del batle, Sr. Jaume
Monserrat,  de  concessió  de  bonificació  de  l’impost  sobre  construccions,
instal·lacions i obres en l’àmbit de la Covid-19, que ha estat dictaminada
previament per la Comissió Municipal Informativa d’Economia i Asumptes
Generals de 7 de juny de 2021, i que seguidament es transcriu:

«Per tal  de fer front a les negatives conseqüències derivades de la crisi
sanitària derivades de la pandèmia per COVID-19, l’Ajuntament va aprovar
el pla ‘Felanitx re-acciona’, compost per més d’una cinquantena de mesures
que pretenen reactivar econòmicament i socialment el municipi de Felanitx. 

Entre aquestes mesures  s´inclou la bonificació de  fins al 95% de l’impost
sobre construccions, instal·lacions i obres a aquelles sol·licituds presentades
entre  el  1/2/2021  al  9/5/2021  ambdós  inclosos,  per  tal  d’incentivar  i
reactivar l’activitat econòmica del municipi.

Vist  que  l’Ordenança  fiscal  reguladora  de  l’impost  de  construccions,
instal·lacions i obres, al seu article 6è. de bonificacions, estableix que:

“Gaudiran d’una bonificació fins al 95 per cent de la quota, prèvia sol·licitud
de l’interessat, les construccions, instal·lacions i obres que siguin declarades
pel  Ple  de  l’Ajuntament  com d’especial  interès  o  utilitat  municipal,  per
concórrer circumstàncies socials, culturals, històric-artístiques o de foment
de l’ocupació. El percentatge concret de bonificació es fixarà al mateix acord
del Ple en funció de les anteriors circumstàncies, amb el vot favorable de la
majoria simple dels seus membres.” 
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De conformitat amb tot l’anterior, vist l'informe d'intervenció favorable, i
amb el dictamen previ de la Comissió informativa d’Economia i Assumptes
Generals,  es  proposa  al  Ple  de  l’Ajuntament  de  Felanitx  l’adopció  del
següent acord:

Primer. Declarar d’especial interès i utilitat municipal, per concórrer
circumstàncies socials, la relació d’obres detallada en l’Annex 1.

Segon. Concedir bonificacions de fins al 95% de la quota de l’impost
de  construccions,  instal·lacions  i  obres  per  les  obres  assenyalades  en
l'apartat anterior, d’acord amb el següent detall:

a) 95% per a qualsevol obra destinada a ús comercial. Per tal de poder fer
efectiva aquesta bonificació, serà necessari que l’interessat presenti:

 En  el  cas  de  renovacions  i  modernitzacions  de  negocis  existents,
llicència d’activitat en vigor de l’activitat que es duu a terme al local.

 En cas de noves obertures/instal·lacions:

Quan es  tracti  d’obres  de reforma a edificis  ja  existents:  el
titular haurà de presentar la declaració responsable d’activitat.
En el cas de propietaris d’immobles ja existents que vulguin
convertir  una  part  del  mateix  a  local  comercial,  per  poder
obtenir la bonificació, hauran de presentar el projecte d’obra i
obtenir la llicència de canvi d’ús.

En el cas que el local on es dugui a terme les obres o reformes,
estigui  inclòs  dins  un  immoble  major  no  destinat  a  ús
comercial, l’aplicació de la bonificació es realitzarà únicament
sobre els metres quadrats pels quals hagin obtingut la llicència
de canvi d’ús.

En aquest cas es presentaran els pressuposts per separat.

La  bonificació  contemplada  en  aquest  apartat  a)  no  és  aplicable
simultàniament a les dels apartats següents.  

b) 80% per fer obres de conservació, restauració, reforma o rehabilitació a
qualsevol  edifici  ubicat  dintre  de  les  delimitacions  del  BIC  del  Centre
històric-artístic de la Plaça de Santa Margalida de Felanitx o del BIC del
Convent de Sant Agustí, o a edificis o elements inclosos en el Catàleg de
Protecció del Patrimoni del Terme Municipal)

c) 75% per fer obres de rehabilitació de façanes, a qualsevol altra zona del
nucli urbà de Felanitx que no estigui inclosa dins el punt b).
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La  bonificació  contemplada  en  aquest  apartat  c)  no  és  aplicable
simultàniament a les dels apartats anteriors.

d) 50% per a la resta d’obres en general, només per als primers 300.000
euros de pressupost de les obres.

Tercer. Condicionar les bonificacions anteriors al compliment de la
obligatorietat, per part del promotor, d’iniciar les obres dins els 6 mesos
posteriors  a  la  presentació  de  la  comunicació  prèvia  o  notificació  de  la
concessió de la llicència d’obres corresponent. 

A tals efectes, el promotor estarà obligat a comunicar a l’Ajuntament l’inici
de les obres, per facilitar així la comprovació d’aquest requisit temporal.

Quart. Denegar les sol·licituds de bonificació de la quota de l’impost
de construccions, instal·lacions i  obres de la relació d’obres detallada en
l’Annex 2, i pels motius que s’hi especifiquen.»

3.2 Votació

En  no  haver-hi  intervencions,  se  sotmet  la  proposta  a  votació  i,  per
unanimitat dels presents, s’acorda:

Primer. Declarar d’especial interès i utilitat municipal, per concórrer
circumstàncies socials, la relació d’obres detallada en l’Annex 1.

Segon. Concedir bonificacions de fins al 95% de la quota de l’impost
de  construccions,  instal·lacions  i  obres  per  les  obres  assenyalades  en
l'apartat anterior, d’acord amb el següent detall:

a) 95% per a qualsevol obra destinada a ús comercial. Per tal de poder fer
efectiva aquesta bonificació, serà necessari que l’interessat presenti:

 En  el  cas  de  renovacions  i  modernitzacions  de  negocis  existents,
llicència d’activitat en vigor de l’activitat que es duu a terme al local.

 En cas de noves obertures/instal·lacions:

Quan es  tracti  d’obres  de reforma a edificis  ja  existents:  el
titular haurà de presentar la declaració responsable d’activitat.
En el cas de propietaris d’immobles ja existents que vulguin
convertir  una  part  del  mateix  a  local  comercial,  per  poder
obtenir la bonificació, hauran de presentar el projecte d’obra i
obtenir la llicència de canvi d’ús.

En el cas que el local on es dugui a terme les obres o reformes,
estigui  inclòs  dins  un  immoble  major  no  destinat  a  ús
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comercial, l’aplicació de la bonificació es realitzarà únicament
sobre els metres quadrats pels quals hagin obtingut la llicència
de canvi d’ús.

En aquest cas es presentaran els pressuposts per separat.

La  bonificació  contemplada  en  aquest  apartat  a)  no  és  aplicable
simultàniament a les dels apartats següents.  

b) 80% per fer obres de conservació, restauració, reforma o rehabilitació a
qualsevol  edifici  ubicat  dintre  de  les  delimitacions  del  BIC  del  Centre
històric-artístic de la Plaça de Santa Margalida de Felanitx o del BIC del
Convent de Sant Agustí, o a edificis o elements inclosos en el Catàleg de
Protecció del Patrimoni del Terme Municipal)

c) 75% per fer obres de rehabilitació de façanes, a qualsevol altra zona del
nucli urbà de Felanitx que no estigui inclosa dins el punt b).

La  bonificació  contemplada  en  aquest  apartat  c)  no  és  aplicable
simultàniament a les dels apartats anteriors.

d) 50% per a la resta d’obres en general, només per als primers 300.000
euros de pressupost de les obres.

Tercer. Condicionar les bonificacions anteriors al compliment de la
obligatorietat, per part del promotor, d’iniciar les obres dins els 6 mesos
posteriors  a  la  presentació  de  la  comunicació  prèvia  o  notificació  de  la
concessió de la llicència d’obres corresponent. 

A tals efectes, el promotor estarà obligat a comunicar a l’Ajuntament l’inici
de les obres, per facilitar així la comprovació d’aquest requisit temporal.

Quart. Denegar les sol·licituds de bonificació de la quota de l’impost
de construccions, instal·lacions i  obres de la relació d’obres detallada en
l’Annex 2, i pels motius que s’hi especifiquen.

4.  EXPEDIENT  1237/2021.  APROVACIÓ  DE  LA  MODIFICACIÓ  DE
CRÈDIT 09.2021 PER CRÈDIT EXTRAORDINARI  A FINANÇAR AMB
CÀRREC AL ROMANENT LÍQUID DE TRESORERIA

4.1 Proposta d’aprovació de la modificació  de crèdit  09.2021 per
crèdit  extraordinari  a  finançar  amb càrrec  al  romanent  líquid  de
Tresoreria

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta de la regidora Sra.
Melania  Mesquida,  de  la  modificació  de  crèdit  09.2021  per  crèdit
extraordinari a finançar amb càrrec al romanent líquid de Tresoreria, que ha
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estat  dictaminada  prèviament  per  la  Comissió  Municipal  Informativa
d’Economia i Assumptes Generals de 7 de juny de 2021, i que seguidament
es transcriu:

«Ateses les negatives repercussions socioeconòmiques que la crisi sanitària
ha ocasionat a l’economia i a la societat en general del nostre municipi, i en
la  voluntat  de  dur  a  terme  actuacions  que  dinamitzin  d’alguna  manera
l’activitat econòmica amb la millora dels serveis i infraestructures del nostre
municipi,  s’ha  comprovat  que  és  necessari  dur  a  terme  tota  una  sèrie
d’actuacions encaminades a ajudar als veïnats i comerciants:

-  Dotar  pressupostàriament  l’aportació  municipal  d’obres  subvencionades
pel Consell de Mallorca, mitjançant resolució del Consell Executiu de data
05/03/2021, per un import de 571.113,21 euros.

Altres  despeses  considerades  necessàries  i  que  no  es  poden  demorar
d’acord amb la següent relació:

- Redacció de projectes, per poder escometre tant les obres subvencionades
pel  Consell,  com altres  actuacions  a  distints  serveis  que  es  consideren
necessaris.
- Obres a l’edifici de Sa Sínia, per conversió en biblioteca municipal.
- Actuacions a l’edifici Centre Cívic de Portocolom, per ubicació de serveis
sanitaris.
- Modificat en les obres de la pista d’atletisme.
- Obres de reforma del passeig Joan Estelrich.
- Modificat obres del carrer d’en Cifre.
- Manteniment de vies públiques.
- Manteniment d’enllumenat públic.
- Lloguer de maquinària i el seu manteniment, platges.
- Manteniment de camins rurals.
- Mobiliari per parcs.
- Col·locació de baranes a vies públiques.

Llavors, atesos els resultats de la liquidació de l’exercici  2020, aprovada
mitjançant decret de Batlia número 082/2021, de data 04/02/2021, es pot
utilitzar una part del romanent líquid de Tresoreria per assumir les despeses
esmentades.

Per  aquest  motiu,  es  proposa  una  modificació  pressupostària  que  té
caràcter  quantitatiu,  en  la  mesura  que  incrementarà  el  volum total  del
Pressupost  general,  tant  amb  les  despeses  proposades,  com  amb  els
ingressos necessaris per al seu finançament. 

La  modificació  proposada  es  presenta  en  la  modalitat  de  crèdit
extraordinari,  identificat  normativament  com  a  aquella  modificació  del
pressupost  de  despeses  mitjançant  la  qual  s’assigna  crèdit  per  a  la
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realització d’una despesa específica i determinada que no es pugui demorar
fins a l’exercici següent i per a la qual no existeix crèdit.

D’acord amb tot l’anterior, vist l’informe d’Intervenció favorable i  amb el
dictamen  previ  de  la  Comissió  Informativa  d’Economia  i  Assumptes
Generals,  es  proposa  al  Ple  de  l’Ajuntament  de  Felanitx  l’adopció  del
següent acord:

Primer.  Aprovar  inicialment  l’expedient  de  modificació  de  crèdit
núm. 09.2021 del vigent Pressupost, per crèdit extraordinari finançat amb
càrrec al romanent líquid de Tresoreria, d’acord amb el següent detall:

DESPESES
DESCRIPCIÓ PROG. ECON. MODIFICACIÓ

REDACCIÓ DE PROJECTES 1510 227065 115.000,00
CONSERVACIÓ I REPARACIÓ DE  DE VIES PÚBLIQUES 1532 210002 175.000,00

PROJECTE I OBRES DE REMODELACIÓ DE LA PLAÇA ARRAVAL I 
LA CREACIÓ DE NOVES PLACES D’APARCAMENT

1532 619004 76.797,50

PROJECTE I OBRES DE REFORMA D’EDIFICI “SA SÍNIA” PER 
ADAPTARLO A ÚS DE BIBLIOTECA MUNICIPAL.

3321 622000 135.523,30

PROJECTE, DIRECCIÓ D’OBRA I OBRES D’ADAPTACIÓ DEL 
CENTRE CÍVIC DE PORTOCOLOM

9200 632001 43.807,85

PROJECTE, DIRECCIÓ D’OBRES I OBRES MODIFICAT DE LA 
PISTA D’ATLETISME

3420 622002 106.259,90

PROJECTE I OBRES DE MILLORA I MANTENIMENT DEL PASSEIG 
JOAN ESTELRICH 

1532 619005 396.399,21

OBRES DE MILLORA DEL CARRER D’EN CIFRE 1532 619007 18736,05
MANTENIMENT D’ENLLUMENAT PÚBLIC 1650 210001 10.000,00

MANTENIMENT DE CAMINS RURALS 4540 210003 100.000,00
COL.LOCACIÓ DE BARANES A VIES PÚBLIQUES 1532 619006 30.000,00

MOBILIARI PER JARDINS PÚBLICS 1711 625001 50.000,00
LLOGUER MAQUINÀRIA PLATGES 1701 203000 14.000,00
MANTENIMENT MAQUINÀRIA PLATGES 1701 213000 3.600,00
TOTAL 1.275.123,81 € 

INGRESSOS

DESCRIPCIÓ ECON. MODIFICACIÓ
ROMANENT DE TRESORERIA PER DESPESES GENERALS 87000 1.275.123,81 €

Segon. Exposar  aquest acord al  públic,  amb l’anunci  previ  en el
Butlletí  Oficial  de  les  Illes  Balears,  per  15  dies,  durant  els  quals  els
interessats  podran  examinar-lo  i  presentar  reclamacions  davant  el  Ple.
L’acord es considerarà definitivament aprovat si durant l'esmentat termini
no s'haguessin presentat reclamacions; cas contrari, el Ple disposarà d'un
termini d'un mes per resoldre-les. 

Tercer. Una vegada definitivament aprovat, l’acord serà publicat, resumit
per  capítols,  en  el  Butlletí  Oficial  de  les  Illes  Balears.  Així  mateix,  se’n
remetrà còpia a l'Administració de l'Estat i a la comunitat autònoma.»
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4.2 Debat

La Sra. Caterina Ramon assegura que el seu grup està una mica regirat
amb la gestió econòmica que du endavant aquest Ajuntament. Cada Ple o
cada dos Plens són un milió o un milió i mig d’euros. No entenen què fan
amb el romanent de Tresoreria i afirma que acabaran la legislatura amb la
lladriola buida. Creu que les obres que fan no responen a cap criteri i, fins i
tot, ens fan anar cap enrere. Diuen que fan l’edifici de sa Sínia per a una
biblioteca, quan no fan una nova biblioteca. Diu que han perdut la biblioteca
de Felanitx, es convertirà en un punt de lectura, convendria que la gent ho
sabés.  Quant  a  la  modificació  de  la  pista  d’atletisme,  és  una  pista
d’atletisme que no servirà per fer competicions al nivell que tocaria, cosa
que donaria més renom a Felanitx i ajudaria a sufragar aquestes obres. No
entenen aquesta partida d’obres públiques que consisteix en arreglar mitges
voravies i després arreglar les altres mitges voravies i volen manifestar el
seu disgust respecte a aquesta gestió econòmica.

Intervé  a  continuació  el  Sr.  Miquel  Lluís  Mestre  i  diu  que  la  regidora
d’Hisenda  ha  manifestat  que  la  majoria  d’aquestes  despeses  són  per
inversió,  però  n’hi  que  no  ho  són,  com  per  exemple,  el  lloguer  de
maquinària  per  a  les  platges.  Vol  fer  una  reflexió  prèvia:  és  una  bona
pràctica  a  l’administració  pública  que,  quan  es  lloga  una  cosa,  el
manteniment hi estigui inclòs, més que res per evitar sorpreses i ensurts, a
diferència de que, quan sí que realment és una inversió, el manteniment sí
que és necessari, perquè ja és una cosa que queda a l’Ajuntament. Dit això,
vol anar a l’important, que són aquests 1.275.123,81 €, que d’aquí a setze
dies, ja no seran al superàvit, ja no estaran al romanent. Aquella «huchita»
que tenia la Sra. Mesquida, va minvant i quan realment sigui necessària, no
la tendran. Afirma que tot apunta que a aquesta Casa hi ha molt de perill
que, un moment donat,  més prest o més tard, sigui  necessària aquesta
lladriola que ja no tendran. Diu que el problema d’aquestes modificacions de
crèdit no són els 18.000 € en maquinària de platges, o els 50.000 € en
mobiliari de parcs públics, o els carrers ... Al final, el problema de tot això
és que la Sra. Mesquida ja ha donat barra lliure a l’equip de govern per
gastar desmesuradament el superàvit. Ja no tenen cap mirament en passar
qualsevol tipus de despesa del superàvit i en esser en el cap, contaran.

La Sra. Gracia González s’uneix al que ha dit la Sra. Ramon i ratifica tot el
que ha dit el Sr. Mestre respecte al tractament que es dóna al superàvit. Li
agradaria que, ja que els posen en la necessitat d’haver de manifestar la
seva postura davant aquesta bestreta del romanent que té l’Ajuntament, li
explicassin en què consisteix la redacció de tots aquests projectes; a quines
vies públiques fa referència la conservació i  reparació de vies públiques,
perquè n’hi ha una tracalada; el projecte de remodelació de la plaça de
s’Arraval, on ja hi varen fer una neteja i ara pareix que parlen de la creació
de noves places d’aparcament; també parlen del projecte de reforma de
l’edifici  de sa  Sínia,  que més o menys tenen clar;  quant al  projecte de
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direcció d’obra i adaptació del Centre Cívic de Portocolom, entenen que fan
referència a la part de dalt, perquè varen manifestar que la part de baix era
feina de l’IBSALUT; el projecte de direcció d’obres de modificació de la pista
d’atletisme sí que els sorprèn, perquè un projecte que va començar amb un
pressupost de 556.000 €, ara es troben que, si hi sumen aquesta darrera
bestreta que fan, se’n van a més de 800.000 € per a una pista d’atletisme
que, com ha dit  la Sra. Ramon, no serveix per fer competicions, només
serveis per entrenar, fan un «Palmarena» al Poliesportiu; demana en què
consistiran les obres de millora del carrer den Cifre; quant al manteniment
de l’enllumenat públic, que ella sàpiga, el tenen externalitzat; demana a
quins camins rurals fan referència quan parlen de manteniment de camins
rurals, perquè en el decret de despesa hi ha despeses i despeses i despeses
en  reparacions  de  camins  rurals;  demana  a  quines  vies  públiques  fa
referència la col·locació de baranes a les vies públiques. Diu que l’equip de
govern els fa decidir si donen suport o no una bestreta suficientment grossa
que, a més, es va permetre que els ajuntaments utilitzassin per una qüestió
de  salut,  d’intentar  ajudar  a  recuperar  a  tots  aquells  que  ho  passen
malament en aquests temps de pandèmia. Però entre tots aquests projectes
i despeses que l’equip de govern té previst fer, no hi ha ni una sola actuació
dirigida a la finalitat per a la qual es va autoritzar l’Ajuntament a treure els
doblers del romanent. Per tant, agrairia que l’equip de govern expliqui, punt
per punt, a què fan referència i què és el que voten avui.

Pren  la  paraula  la  Sra.  Catalina  Soler  i  explica  que  separarà  la  seva
intervenció en dues parts. La primera, com a portaveu del Partit Popular i la
segona,  intentarà  contestar  als  projectes  que fan referència  a  les  seves
àrees.

La Sra. Soler diu que, tant la Sra. Ramon, com el Sr. Mestre, com la Sra.
González,  han  fet  la  intervenció  que  hauria  fet  ella  si  hagués  estat  a
l’oposició.  Entén  perfectament  que  l’oposició  qüestioni  constantment  les
inversions que fa l’equip de govern, i que la seva pregunta seria quina no
farien els grups de l’oposició. Diu que la Sra. González considera exagerat
els camins rurals que s’arreglen, però si la Sra. González li diu que a un sol
camí han tudat  els  doblers,  públicament demanarà perdó.  Diu a la  Sra.
González que el problema és que aquest Ajuntament estava molt paralitzat.
Es dirigeix als partits de l’oposició i  assegura que el problema és que a
aquest  municipi  li  faltava  molta  potència  per  tornar  anar  al  tren  que  li
correspon  com  a  municipi.  Efectivament,  no  són  els  projectes  que  a
l’oposició li agraden, però els torna demanar que n’hi diguin un que vulguin
que  el  deixin  i  li  donin  l’alternativa.  Afirma  que  el  Partit  Popular  està
disposat a escoltar-los i repeteix que li diguin quins projectes d’aquests que
han proposat troben que han de deixar de banda i l’alternativa.

Per altra part, quant a en què consisteix la redacció de projectes, la Sra.
Soler,  dirigint-se a la  Sra.  González,  manifesta  que un Ajuntament com
Felanitx que vol ser capdavanter, el primer que ha de fer, cosa que no s’han
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trobat ara, tot i que hi ha regidors del Partit Socialista que sembla ser que
tenien tots els projectes ideats, però cap de fet, és tenir projectes a gelera,
ha  de  tenir  projectes  a  punt  de  presentar  a  qualsevol  convocatòria  de
subvencions que surti, cosa que no hi havia a aquest Ajuntament. Afirma
que n’hi  ha  molts  de  projectes  necessaris  en  tot  el  terme i  redactaran
projectes  que  no  s’executaran  i  que  si  els  actuals  grups  de  l’oposició
governen d’aquí a un any i mig, o bé els podran seguir deixant dins gelera,
o bé els podran executar, però almanco una feina estarà feta, el projecte. I
si surt una línia de convocatòries de subvencions del Govern o del Consell, i
consideren que s’hi poden adherir, s’hi podran presentar. A això se li diu
responsabilitat i feina. Pel que fa a la direcció d’obres del Centre Cívic de
Portocolom, suposa que, com a partits de l’oposició responsables, el que
han fet ha estat llegir el BOIB i han vist que ha sortit publicat, per dues
vegades, la separació dels dos edificis, de la part de baix i la part de dalt i la
separació  dels  usos  dels  dos  edificis.  El  que  és  actualment  els  Serveis
Socials municipals, passarà a ser la Unitat Bàsica de Salut i el que és la
biblioteca, passarà a ser Serveis Socials municipals. 

En aquest moment, a les 20:30 h, s’incorpora a la sessió la regidora Sra.
Maria Vidal Bennàssar, del grup municipal Vox.

Continua  la  Sra.  Soler  dient  que  les  obres  del  que  és  actualment  la
biblioteca per adaptar-se a Serveis  Socials  municipals,  exigeixen direcció
d’obra, pla de seguretat en el treball i unes millores i per això és aquesta
modificació de crèdit. Quant a la pista d’atletisme, creu que el seu company
en donarà millor explicació. Pel que fa a la plaça de s’Arraval, s’ha netejat,
feia 40 anys que no s’havia netejat l’escultura, però la neteja no té res a
veure amb la inversió que s’hi farà. També s’ha netejat la Mare de Déu de la
plaça de ses palmeres i es netejarà la font i les pedres del voltant de la
plaça Jaume II, perquè a aquest Ajuntament feia molts d’anys que no es
feien aquestes neteges profundes. També explica que han demanat permís
al Consell perquè Patrimoni autoritzi netejar totes les creus del terme. Diu a
la  Sra.  Ramon que  aquest  equip  de  govern  demana permís  per  al  que
correspon i per primera vegada ha vengut la directora insular del Patrimoni
del  Consell  i  els  va  donar  l’enhorabona i  els  va  dir  que  eren el  primer
Ajuntament que es preocupa per aquest tema. Per primer pic va venir a les
portasses de l’hospici i va veure tot el mobiliari que havien tret de l’Hospici i
el Consell ha dit que ens ajudarà a catalogar el que és important com a
patrimoni i el que no. Quant li varen parlar del tema de l’
 de s’Arraval, va dir que no li havien de demanar res. Diu a la Sra. Ramon
que, com a regidora, tocaria saber el que és Patrimoni i on arriba. La retxa
de Patrimoni, no arriba a s’Arraval i  la retxa de Patrimoni s’atura al bar
Cristal i la Mare de Déu de ses Palmeres, tampoc no ho és Patrimoni. Diu a
la Sra. Ramon que dubta que els trobin en temes d’aquests. Potser en faran
alguna d’errada, però fins avui, intenten fer-ho bé. Fa més d’un mes que
estan pendents de l’autorització de Patrimoni  del  Consell  per netejar les
creus del terme, no serà per la seva agilitat. Hi han enviat el projecte de
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l’arqueòloga que els han recomanat els felanitxers, com el Sr. Bartomeu
Salvà, que és una de Manacor, i l’empresa que ho ha de dur a terme. El
Consell hi ha parlat amb l’empresa que ho ha de dur a terme, que és d’un
jove de Felanitx. Intenten fer-ho amb gent de Felanitx, però l’autorització
no ha arribat. Diu que, si els grups de l’oposició tenen més dubtes sobre els
projectes que han de dur a terme, que demanin i els ho explicaran sense
cap problema.

Segueix la Sra. Soler i comenta que ella va recriminar a l’anterior equip de
govern que tancassin l’any amb superàvit. Diu que una administració amb
ciutadans que tenen necessitats, amb carrers amb clots, amb voravies amb
barreres arquitectòniques, amb camins sense asfaltar, amb falta d’espais
públics,  amb  falta  de  moltes  coses,  no  té  afany  recaptatori,  no  ha  de
demanar els imposts als ciutadans i guardar-los per, a final d’any, tenir un
milió dins el calaix. Quan totes les necessitats municipals estiguin cobertes,
després podran parlar dels milions que vulguin, però mentre les necessitats
municipals siguin tant i tant, han de ser responsables. Per tant, diu al Sr.
Mestre que, efectivament, la lladriola a finals d’any haurà baixat, però si ha
baixat i no veu les inversions fetes, serà el moment en què podrà recriminar
si han tudat o no els doblers. El que plantegen en aquest moment és la línia
o el full de ruta que pensa seguir l’equip de govern.

Acte seguit, intervé el Sr. Juan Aznar i manifesta que no acaba d’entendre
aquesta  obsessió  per  la  pista  d’atletisme,  ja  que  és  un projecte  que la
majoria de grups duien al seu programa electoral. Diu que no és cert que no
s’hi podran fer competicions. Si fos com a Eivissa, que tenen un camp de
futbol on han entrenat, han jugat i l’han utilitzat sense cap problema, però
ara  no,  perquè  l’equip  ha  pujat  a  una  categoria  superior,  que  té  unes
exigències i no hi poden competir, però fins ara hi han competit. Al pavelló
municipal passa exactament el mateix, si volguessin competir a ACB, no hi
podrien competir. Repeteix que no acaba d’entendre aquesta obsessió. S’hi
podran fer competicions, les competicions que el club d’atletisme del nostre
municipi necessita fer. Probablement no s’hi podrà fer una competició amb
atletes  d’alt  nivell,  però  sí  les  competicions  que  necessita  fer  el  Club
d’Atletisme Joan Capó, o el Club Triatló Portocolom. No entén que una pista
que  pràcticament  tots  els  partits  duien  al  seu  programa,  ara  sigui  tan
problemàtica i la vulguin denominar amb qualsevol nom menys el de pista
d’atletisme,  que  és  el  que  és.  És  una  pista  d’atletisme  de  200  m  de
llargària, amb una recta de 100 m, consensuada amb els seus possibles
usuaris. Diu que, després de 40 anys, han arribat al punt de tenir el que
aquest municipi pot assumir. Demana que no li donin més voltes. El Barça
no podrà jugar al Torrentó, perquè no té els requisits necessaris i ja està.
Demana si consideren que haver posat una gespa nova al Torrentó és tirar
els doblers i contesta que no, perquè al nostre equip li basta aquesta gespa
i aquest camp de futbol. I aquesta pista és la que basta i necessita Felanitx,
no hi ha més voltes que donar-hi. Quant a l’augment de la despesa de la
pista, no han d’oblidar que, després de tants d’anys, s’ha fet en base a un
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projecte  que  ja  era  a  l’Ajuntament  la  passada  legislatura,  que
probablement, i suposa aquest és un pecat generalitzat dins política, es va
fer  un  poc  a  corre  cuita,  perquè  venien  unes  eleccions  i  era  important
vendre que aquesta  pista  es duria  a  terme.  Malgrat  estar  consensuada,
molts de detalls s’aguantaven un poc amb fils i se sabia que, el dia que es
faria, hi hauria coses que, per complementar-la, s’haurien d’anar fent. El
que ha fet l’equip de govern és un exercici de responsabilitat i han intentat
que  aquest  projecte,  que  estava  molt  bé,  però  que  potser  necessitava
alguna millora, es modificàs segons permetia la llei, amb la licitació feta.
Aquestes modificacions, suposa que ho han llegit, són coses que surten a
qualsevol obra: una nova canalització elèctrica perquè ha resultat que els
comptadors estaven més enfora del que estava previst; s’han trobat uns
antics  albellons  i  s’ha  hagut d’emplenar un poquet més; millores en les
prestacions d’il·luminació ... Són coses que han sortit en el transcurs de les
obres i es tracta de modificacions molt usuals en aquest tipus de projectes.
La única modificació que potser hagi estat més important és que dins el
projecte inicial no es preveia fer res amb l’antic edifici dels vestidors i bar.
Com que,  per  complementar  la  pista  es  necessitava  fer  uns  vestidors  i
magatzems per guardar material, la idea era envestir a l’antic edifici, però
la realitat ha estat que estava obsolet i en molt mal estat. Aquesta partida
s’inclou dins la pista, perquè s’han trobat aquest problema en el transcurs
de les obres i han optat per recuperar aquest espai i fer una zona verda on
poder instal·lar la zona de calistenia, que completarà molt bé la zona de
l’skateparc, on també s’hi haurà de fer una petita intervenció. Per tant, no
és directament sobre la pista, però sí que hi està relacionat i la despesa no
augmenta tant com pugui parèixer. Conclou la seva intervenció dient que
creu que s’han de llevar un poc l’obsessió de la pista d’atletisme, perquè, al
final,  donarà  sortida  a  la  demanda  del  municipi  i,  fins  on  ell  sap,  tret
d’alguna intervenció aquí, el consens és absolut.

La Sra. Ramon agraeix a la Sra. Soler i al Sr. Aznar les seves intervencions.
Li ha agradat molt veure el molt que es complementen. La Sra. Soler els vol
posar  a  l’avantguarda,  perquè estan  molt  obsolets  i  s’haurien  de  tornar
enganxar  al  carro  de  la  modernitat,  i  el  Sr.  Aznar  es  conforma  amb
projectes de fa 40 anys, li pareix increïble. Diu que també li pareix increïble
que la Sra. Soler, a coses que són el que toca fer, com demanar permís a
Patrimoni per a les creus del terme, ho vengui com una gran cosa que fan a
Felanitx. No sap si han demanat permís a Patrimoni, però malgrat que les
escultures que ha comentat  la  Sra.  Soler  no formin part  de  Patrimoni,
qualsevol persona que es dedica a la Cultura entén que a una escultura no li
poden donar karcher amb lleixiu. S’han de netejar, però amb la mínima
intervenció. Explica que el Felanitx que la Sra. Soler vol fer créixer, vol fer
anar  per  envant,  el  que  fan  és  fer-ho tornar  enrere:  perden patrimoni,
perden biblioteques a Portocolom, etc. 

Segueix la Sra. Ramon i diu al Sr. Aznar que, evidentment, tothom duia
pista d’atletisme al seu programa, però en cap moment no deien quina pista
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d’atletisme, una pista d’atletisme que s’ha d’adaptar. 

Conclou la seva intervenció la Sra. Ramon i  comenta  que la Sra. Soler
acaba  de  dir  constantment  que  tenen  projectes  en  gelera,  pareix  un
programa de televisió, que necessiten programes en gelera per transmetre
en directe.  Li  pareix perfecte,  però demana per  què tenen projectes en
gelera, en lloc de tenir ben fets els projectes que tenen. Demana si aquests
projectes en gelera són externalitzats. Repeteix que no ho entén, perquè
tenen projectes en gelera, però els projectes que tenen, ho fan malament. 

Pren la paraula el Sr. Mestre i explica que s’adreça a la Sra. Soler, perquè
és qui ha intervengut en nom de l’equip de govern. Creu que la Sra. Soler
ha  mesclat  ous  amb  caragols,  perquè  ha  intentat  mesclar  la  dinàmica
política  amb la  gestió  econòmica.  Diu  que avui  han vengut  a criticar  la
gestió econòmica, no han vengut a discutir si és més necessari anar a tapar
un clot de davant ca un veïnat o de davant ca un altre veïnat, el nivell no és
aquest, evidentment, tots els clots s’han de tapar. Quant a què llevarien i
què posarien, contesta que qui gestiona és l’equip de govern. L’equip de
govern ha posat a cada una de les línies d’aquesta modificació de crèdit el
que ha considerat.  Quant a la perspectiva del  Bloc,  els  projectes d’obra
podrien ser interessants i legítims dins aquesta modificació de crèdit i potser
altres  coses,  com el  lloguer  de maquinària de platges o  mobiliari  per  a
jardins públics, s’ho havien d’haver pensat millor quan feien el Pressupost
de 2021, perquè això no són coses accidentals, per dir-ho d’alguna manera.
Li compra que ha de tenir projectes en cartera, o dins la gelera, li compra
que  després  vénen  subvencions  que  venen  finançades  en  una  part  i
l’Ajuntament hi ha de posar l’altra, tot això li pareix fantàstic. Però aquí han
fet  un  conglomerat  de  modificacions  que  és  el  que  critiquen,  la  gestió
econòmica que duen amb totes aquestes partides. Han de recordar que no
és que s’ho estalviïn d’una altra banda, és que van contra el romanent, ho
gasten de la lladriola i, vol tornar repetir, aquest Ajuntament té una espasa
damunt  el  cap  que,  en  qualsevol  moment,  pot  caure.  A  dia  d’avui,
l’Ajuntament no està lliure de la sentència que diu que ha de pagar 7 o 8
milions d’euros, no sap ni si sí, ni si no, aquest perill hi és, i la impresió que
dóna des de fora, és que l’equip de govern no és sensible a aquest perill,
perquè  d’aquí  a  15  dies,  quan  s’hagi  fet  l’exposició  pública  d’aquesta
modificació de crèdit, tendran 1.275.123,81 € manco al compte.

Seguidament, el Sr. Francisco Duarte manifesta que no volia entrar en el
tema de com s’han de netejar les escultures, ni en si, com ha dit la Sra.
Soler,  és  la  primera vegada que es  fa.  Explica  que va estar  amb unes
persones que varen iniciar  la neteja de la font de Santa Margalida, que
s’havien demanat tots els permisos corresponents perquè es pogués fer i
també es va netejar la pagesa, i d’aquí sap determinar quan una escultura
està catalogada, o té més de 50 anys, o no. Però tornant a les paraules de
la Sra. Ramon, és cert que si a una escultura feta de marès li donen un
producte tan agressiu com el lleixiu, efectivament la deixa ben neta, però se
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li  lleva  la  capa  superficial  de  la  pedra,  que  és  precisament  la  que  la
protegeix  perquè  duri  molts  d’anys  i  la  deixa  exposada  a  que  el  seu
deteriorament sigui més alt. Amb això vol dir que, ara que estan amb la
redacció del nou Pla General, reconsiderant coses com que els passos del
Via  Crucis  urbà  no  estaven  catalogats  i  varen  aconseguir  que  els  hi
posassin, o les creus del terme, estaria bé que totes aquestes escultures
que tenen tants d’anys i que no formen part del conjunt històric, la regidora
de Patrimoni prengués la iniciativa per poder-les incloure i sobretot evitàs
temeritats com aquesta, perquè, efectivament, una escultura no es fa neta
amb una karcher i lleixiu. Hi ha d’haver una empresa especialitzada que ho
faci, amb independència dels anys que tengui, perquè es fa pel seu valor
artístic, no és una paret.

Segueix el Sr. Duarte i explica que, quant a la intervenció de la Sra. Soler,
que ha fet de portaveu de l’equip de govern, li diu que no vénen a que el
Partit Popular els escolti, vénen a que els escoltin tots. Li agraeixen que ella
els obri la porta perquè el Partit Popular els escolti, però vénen a explicar la
seva postura.  Diu que, efectivament,  les coses poden ser més o menys
necessàries, però creu que aquí xerren d’un tema de prioritats. És cert que
hi ha coses, com el manteniment de camins o de les vies públiques, que són
necessàries i que s’han de dur a terme amb independència que governin les
dretes o les esquerres. Però encara acabam de passar i deixar una mica
enrere una pandèmia que ha causat una crisi econòmica a Balears que li ha
fet caure el PIB a un 21%, quasi el més alt d’Espanya. Hi ha molta gent que
ha hagut de tenir els seus negocis tancats durant mesos a causa de l’estat
d’alarma. A més d’això, hi ha moltes famílies que encara no s’han pogut
reincorporar als seus llocs de feina. Diu que no han d’oblidar que ja han fet
altres modificacions de crèdit i, si avui s’aprova aquesta, ja seran en total
4.400.000  €,  però  a  les  anteriors,  al  manco  es  parlava  una  mica  de
l’emergència social i de la situació real del moment. En aquesta hi ha molt
bones intencions, però no són unes despeses necessàries el mes de juny de
2021, quan encara usen mascareta i hi ha gent que encara està en ERTO.

Intervé la Sra. Soler i manifesta que li sap greu que la Sra. Ramon i el Sr.
Duarte posin en entredit una empresa amb la certificació per poder netejar
les escultures de Felanitx. No sap si saben que en aquest tema hi ha poca
decisió  política,  quan  el  vist  i  plau  l’ha  donat  el  Consell  de  Mallorca  i
l’empresa està certificada per fer aquesta neteja. A més, s’ha cercat un
empresari de Felanitx que té la titulació i la certificació per fer-ho.

El Sr. Duarte demana si existeix l’informe del Consell de Mallorca.

La Sra. Soler contesta que no, que n’han parlat, igual que han parlat de les
creus del terme. L’informe no ha arribat a l’Ajuntament, però l’empresari ha
anat al Consell. Diu que, a partir d’aquí, és la responsable de tota aquesta
neteja, igual que ho pot compartir amb la regidora de Patrimoni. Afirma que
ho assumeixen al  100%. Ni  han anat a fer net,  ni  han anat a mirar el
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producte que han utilitzat, ni ho fa ningú de Patrimoni del Consell si  ha
parlat amb l’empresa que ho ha de fer, que tè la certificació per fer-ho. Però
si això és un debat polític, ho assumeixen.

Segueix la Sra. Soler i demana al Sr. Mestre com vol que facin un debat de
modificació de crèdit on separin el debat de gestió política del de gestió
econòmica,  com ha dit.  Afirma que duen un debat de gestió  econòmica
perquè  hi  ha  un  debat  de  gestió  política.  Modifiquen  1.200.000  €  del
superàvit per destinar-los a una gestió política. Potser el grup del Sr. Mestre
no arreglaria camins, ni vies públiques dins el nucli urbà, sap cert que no
n’arreglarien, perquè n’han trobat molts sense arreglar. Tampoc no farien
una millora a la plaça de s’Arraval, ni un modificat de la pista d’atletisme.
Diu que el grup del Sr. Mestre pensa que no han de fer la modificació ni
posar mobiliari als jardins públic i explicarà per quin motiu. El mobiliari dels
jardins públics es deu a que s’han trobat que les engrossadores dels parcs
infantils estan fetes un desastre. La darrera que han hagut de posar nova és
la del parc de Portocolom i ha costat uns 140 € només posar aquesta. Hi ha
les del Parc municipal de Felanitx que també estan fetes un desastre i no
volen esperar. Ve l’estiu, pareix que ens amollaran una mica més, els nins
tenen dret a poder-se moure i, per tant, volen fer aquestes modificacions
dins  els  parcs  infantils,  per  això  ho han duit  ara.  Efectivament,  és  una
decisió política. Són decisions polítiques lligades a gestió econòmica. Afirma
que acceptarà constantment la crítica de la Sra. Ramon i callarà, perquè no
ha tengut responsabilitats al govern d’abans. Però quan el Sr. Mestre i del
Sr. Duarte, parlen de temes de sentències judicials que ens poden caure al
damunt, cap dels que són aquí, representats dels partits polítics, no en pot
treure bandera. Diu al  Sr.  Miquel Lluis  Mestre que a aquest mateix Ple,
assegut a la mateixa cadira que ocupa avui la Sra. Melania Mesquida, hi
havia el Sr. Mestre, del seu mateix partit,  i  va dir que no era necessari
consignar 3 milions d’euros per aquesta sentència, perquè sortiria a cost
zero  a  l’Ajuntament,  i  varen  seguir  gastant,  i  varen  seguir  utilitzant
romanents de Tresoreria i superàvit, i tenien la mateixa espasa damunt, i hi
havia el Sr. Duarte de company d’equip.

El Sr. Duarte replica que no cerqui responsables.

La Sra. Soler contesta que només li diu i li diu que aquesta espasa, tot i ser
una responsabilitat molt grossa, no pot impedir que avancin com a municipi,
perquè aquesta mateixa espasa hi és avui i hi era fa 3 anys. Repeteix que el
Sr. Mestre va dir que no feia falta consignar 3 milions d’euros, perquè el
cost per a l’Ajuntament seria zero, i no ha estat així. Per tant, l’equip de
govern  pensa  que  han  de  dur  aquesta  modificació  de  crèdit  per  seguir
gestionant. No arribaran a totes les necessitats, però al manco intentaran
arribar  a  unes  quantes  i  intentaran  tenir  una  bona  gestió  econòmica  i
qualsevol  modificació  de  crèdit  és  una  gestió  econòmica  lligada  a  una
decisió política.
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El batle explica que avui matí ha demanat un document per poder veure la
situació econòmica, les modificacions de crèdit i tenir-ho tot a un full. El
primer que li ha cridat l’atenció ha estat que la columna que representa els
4.405.015,89 € que aquest Ajuntament ha fet amb modificacions de crèdit,
comença amb la paraula «consignat», que es pot traduir com a «posat a
disposició de les decisions polítiques, bones o dolentes, que prengui l’equip
de  govern».  Restant  disponible:  5.593.355,41  €.  Creu  que  dir  que  la
lladriola és eixuta, no és encertat. Sí que s’han consignat molts de doblers
en tots els àmbits. La possibilitat que tot giri a un ritme perfecte d’execució
pressupostària  i  no  hi  hagi  cap  contra  informe,  ni  cap  contratemps,  ni
al·legació,  ni  contra  al·legacions,  ni  impugnacions,  ni  res  de  res,  dels
projectes que hi ha dins un gruix de 4.405.015,89 €, és molt difícil. Molt
probablement una quantitat d’aquests doblers, per impossibilitat numèrica,
tornarà  al  romanent.  És  un  projecte  totalment  polític  en  temps  difícils.
Aquesta espasa no s’ha mogut, l’única cosa és que el temps es va acabant i
l’hauran d’executar, però l’estratègia dels ajuntaments ha estat transformar
aquests romanents de Tresoreria, aquests superàvits, en inversió pública.
Admetrà que la proposta no sigui de centre esquerra, que hi hagi projectes
que no creguin que, en els temps que ens trobam, siguin els més adequats,
però estan carregats d’una energia i d’unes ganes de treure’ls per endavant,
que no és menys que la que du un equip de govern nou quan arranca, amb
la diferència que, si vol ser responsable amb el que digui que farà, s’ha
d’espavilar, perquè tendrà 2 anys per fer-ho, no en tendrà 4. Per tant, creu
que queda clar que aquest equip de govern ha triat el camí d’empènyer fort
els projectes. Trobaran problemes i complicacions, però espera sincerament
que, a força d’empènyer i  no afluixar, al final es vegi un vertader profit
d’aquests projectes. Creu que el detall d’una partida o una altra, no té el
significat suficient. El detall és que han estat capaços de comprometre’s a
que gestionaran 4.400.000 € en 2 anys. Diu que s’estima més que diguin
que ho va provar fent feina, que no que ho fa provar passant pena de veure
si les coses podien sortir.

4.3 Votació

Acabades les intervencions, se sotmet la proposta a votació i, per majoria
de 8 vots a favor (5 del Partit Popular, 2 del Pi-Proposta per les Illes i 1 del
regidor  no adscrit),  7 vots en contra (3 del  Partit  Socialista de les Illes
Balears, 3 del Bloc per Felanitx-APIB i 1 d’Unides Podem) i 1 abstenció (de
Vox Baleares), s’acorda:
 
Primer.  Aprovar  inicialment  l’expedient  de  modificació  de  crèdit  núm.
09.2021 del vigent Pressupost, per crèdit extraordinari finançat amb càrrec
al romanent líquid de Tresoreria, d’acord amb el següent detall:

DESPESES
DESCRIPCIÓ PROG. ECON. MODIFICACIÓ

REDACCIÓ DE PROJECTES 1510 227065 115.000,00
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CONSERVACIÓ I REPARACIÓ DE  DE VIES PÚBLIQUES 1532 210002 175.000,00
PROJECTE I OBRES DE REMODELACIÓ DE LA PLAÇA ARRAVAL I 
LA CREACIÓ DE NOVES PLACES D’APARCAMENT

1532 619004 76.797,50

PROJECTE I OBRES DE REFORMA D’EDIFICI “SA SÍNIA” PER 
ADAPTARLO A ÚS DE BIBLIOTECA MUNICIPAL.

3321 622000 135.523,30

PROJECTE, DIRECCIÓ D’OBRA I OBRES D’ADAPTACIÓ DEL 
CENTRE CÍVIC DE PORTOCOLOM

9200 632001 43.807,85

PROJECTE, DIRECCIÓ D’OBRES I OBRES MODIFICAT DE LA 
PISTA D’ATLETISME

3420 622002 106.259,90

PROJECTE I OBRES DE MILLORA I MANTENIMENT DEL PASSEIG 
JOAN ESTELRICH 

1532 619005 396.399,21

OBRES DE MILLORA DEL CARRER D’EN CIFRE 1532 619007 18736,05

MANTENIMENT D’ENLLUMENAT PÚBLIC 1650 210001 10.000,00
MANTENIMENT DE CAMINS RURALS 4540 210003 100.000,00

COL.LOCACIÓ DE BARANES A VIES PÚBLIQUES 1532 619006 30.000,00
MOBILIARI PER JARDINS PÚBLICS 1711 625001 50.000,00

LLOGUER MAQUINÀRIA PLATGES 1701 203000 14.000,00
MANTENIMENT MAQUINÀRIA PLATGES 1701 213000 3.600,00
TOTAL 1.275.123,81 € 

INGRESSOS
DESCRIPCIÓ ECON. MODIFICACIÓ

ROMANENT DE TRESORERIA PER DESPESES GENERALS 87000 1.275.123,81 €

Segon. Exposar aquest acord al públic, amb l’anunci previ  en el Butlletí
Oficial  de les Illes Balears,  per  15 dies,  durant  els  quals  els  interessats
podran  examinar-lo  i  presentar  reclamacions  davant  el  Ple.  L’acord  es
considerarà  definitivament  aprovat  si  durant  l'esmentat  termini  no
s'haguessin  presentat  reclamacions;  cas  contrari,  el  Ple  disposarà  d'un
termini d'un mes per resoldre-les. 

Tercer. Una vegada definitivament aprovat, l’acord serà publicat, resumit
per  capítols,  en  el  Butlletí  Oficial  de  les  Illes  Balears.  Així  mateix,  se’n
remetrà còpia a l'Administració de l'Estat i a la comunitat autònoma.

Abans d’entrar a tractar el següent punt de l’ordre del dia, la Sra. Damiana
Massutí demana per què a la comissió informativa de dilluns passat varen
xerrar dels preus de les acampades i les sortides i a l’ordre del dia del Ple
no hi ha cap punt sobre això.

El secretari, a petició del batle, explica que l’aprovació i la modificació dels
preus públics és una competència originària del Ple, que es va delegar a la
Junta  de  Govern  Local.  Que  d’acord  amb  el  Reglament  d’organització  i
funcionament  de  les  entitats  locals,  aquelles  competències  que
originàriament  són  del  Ple  i  s’han  delegat  a  la  Junta  de  Govern  Local,
igualment s’han de dictaminar prèviament per les comissions informatives.

5.  EXPEDIENT  1370/2021.  RECONEIXEMENT  EXTRAJUDICIAL  DE
CRÈDITS
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5.1 Proposta de reconeixement extrajudicial de crèdits

El Ple està assabentat de la proposta de la regidora Sra. Melania Mesquida,
de  reconeixement  extrajudicial  de  crèdits,  que  ha  estat  dictaminada
prèviament per la Comissió Municipal Informativa d’Economia i Assumptes
Generals de 7 de juny de 2021, i que seguidament es transcriu:

«Antecedents 

Durant les primeres setmanes del 2021, s’han anat presentant una sèrie de
factures emeses en forma legal que detallen prestacions duites a terme per
diversos proveïdors a l’Ajuntament durant l’exercici anterior.

Fonaments de Dret

1. Es tracta d’una relació de factures per les quals en l’exercici d’origen no
hi havia crèdit  pressupostari,  però que estan conformades pels tècnics i
regidors corresponents, pel que s’acredita així  que els subministraments,
serveis  i/o  obres  han  estat  efectivament  realitzats  i  conforme  amb  les
condicions i els preus acordats, essent tots ells necessaris i indispensables
per al normal desenvolupament dels distints serveis municipals i la prestació
dels serveis gestionats per aquest Ajuntament.

2. Una despesa sense consignació pressupostària serà nul·la de ple dret. No
obstant això, el particular que ha contractat de bona fe no pot quedar en
indefensió per aquesta causa.

En aquest sentit,  i  en virtut del  principi  general  del  dret segons el  qual
ningú no pot enriquir-se en detriment d’un altre, neix una obligació ex lege i
l’Administració ha de restituir el seu enriquiment davant del particular.

3. L’aprovació de totes aquestes factures suposa l’incompliment del principi
d’anualitat  pressupostària,  així  com la  convalidació  d’un  acte  nul  de ple
dret,  si  bé  es  considera  necessari  i  obligat  atendre  les  despeses
incorregudes,  per  evitar  el  perjudici  dels  tercers  contractants  amb
l’administració, i el correlatiu enriquiment injust, o sense causa, d’aquesta.

Vista la incoació de l’expedient de reconeixement extrajudicial de crèdits,
vist l’informe núm. 301/2021 d’Intervenció i Secretaria amb discrepància, i
el  dictamen  previ  de  la  Comissió  Informativa  d’Economia  i  Assumptes
Generals, propòs al Ple de l’Ajuntament de Felanitx l’adopció del següent
acord:

Primer. Salvar la discrepància d’Intervenció i  Secretaria i  seguir amb la
tramitació  de  l’expedient  de  Reconeixement  extrajudicial  de  crèdits
12.2021, per a l’aprovació de la relació de factures objecte del present, atès
que el fet de no pagar-les produiria un clar enriquiment injust, que imposa a
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aquesta administració la compensació del benefici econòmic rebut.

Segon.  Aprovar  l’expedient  12.2021  de  Reconeixement  extrajudicial  de
crèdits, d’acord amb les següents relacions d’obligacions, amb càrrec a les
aplicacions pressupostàries del Pressupost municipal vigent.

1. Puntuals amb memòria justificativa:
NOM TERCER DESCRIPCIÓ PARTIDA IMPORT
9ESTEC SL ASSESSORAMENT TÈCNIC ENGINYER INDUSTRIAL 9200 226990 217,8

NI FOC NI FUM CONTRA INCENDIS 1983 
S.L.

EXTINTOR NOU PUNT VERD 2020 9200 213000 67,65

NI FOC NI FUM CONTRA INCENDIS 1983 
S.L.

PLAQUES CONTRA INCENDIS 2020 9200 213000 124,15

2. Repetitives sense memòria justificativa:
NOM TERCER DESCRIPCIÓ PARTIDA IMPORT
ENDESA ENERGIA S.A.U. SUB. ENERGIA ELÈCTRICA HORTS URBANS 2020 9200 221000 226,68

ENDESA ENERGIA S.A.U. SUB. ENERGIA ELÈCTRICA HORTS URBANS 2020 9200 221000 37,28

ENDESA ENERGIA S.A.U. SUB. ENERGIA ELÈCTRICA HORTS URBANS 2020 9200 221000 35,01

Observacions:

1. A l’expedient no consten els requisits exigits en la Llei 9/2017 de Contractes del
Sector Públic, esmentats en les consideracions jurídiques del present.

2. Despeses que tenen caràcter periòdic o repetitiu. En aquest sentit, la subscripció
de  contractes  menors  successius  per  a  l'adquisició  de  béns  o  serveis  que  es
requereixen  repetidament,  per  respondre  a  necessitats  de  caràcter  recurrent,
periòdic o permanent, no s’ajusta a la normativa en matèria de contractació pública
per cobrir aquest tipus de necessitats i,  fins i  tot,  pot arribar a ser contrària a
aquella normativa, segons les circumstàncies concurrents en cada cas.

TOTAL: 708,57 euros

Tercer. Declarar  que  de  la  resolució  de  l’expedient  de  reconeixement
extrajudicial  de  crèdits  no  s’ha  apreciat  responsabilitat  per  danys  ni
perjudicis a la hisenda municipal.»

5.2 Debat

Intervé  el  Sr.  Miquel  Lluís  Mestre,  i  diu  que  ha  vist  que  tornen  dur  3
factures repetitives d’energia i torna demanar si fan comptes adherir-se a
una central de compres d’energia, o si fan comptes treure un contracte per
al subministrament energètic.

El batle contesta que aquesta serà una de les funcions del nou enginyer
municipal. Se li farà la encomana que estudiï aquest tema, perquè hi ha
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punts de la factura dels quals no saben si en podrien obtenir benefici.

5.3 Votació

Se sotmet la proposta a votació i, per majoria de 8 vots a favor (5 del Partit
Popular,  2  del  Pi-Proposta  per  les  Illes  i  1  del  regidor  no  adscrit)  i  8
abstencions  (3  del  Partit  Socialista  de  les  Illes  Balears,  3  del  Bloc  per
Felanitx-APIB, 1 d’Unides Podem i 1 de Vox Baleares), s’acorda:

Primer. Salvar la discrepància d’Intervenció i  Secretaria i  seguir amb la
tramitació  de  l’expedient  de  Reconeixement  extrajudicial  de  crèdits
12.2021, per a l’aprovació de la relació de factures objecte del present, atès
que el fet de no pagar-les produiria un clar enriquiment injust, que imposa a
aquesta administració la compensació del benefici econòmic rebut.

Segon.  Aprovar  l’expedient  12.2021  de  Reconeixement  extrajudicial  de
crèdits, d’acord amb les següents relacions d’obligacions, amb càrrec a les
aplicacions pressupostàries del Pressupost municipal vigent.

1. Puntuals amb memòria justificativa:
NOM TERCER DESCRIPCIÓ PARTIDA IMPORT
9ESTEC SL ASSESSORAMENT TÈCNIC ENGINYER INDUSTRIAL 9200 226990 217,8

NI FOC NI FUM CONTRA INCENDIS 1983 
S.L.

EXTINTOR NOU PUNT VERD 2020 9200 213000 67,65

NI FOC NI FUM CONTRA INCENDIS 1983 
S.L.

PLAQUES CONTRA INCENDIS 2020 9200 213000 124,15

2. Repetitives sense memòria justificativa:
NOM TERCER DESCRIPCIÓ PARTIDA IMPORT
ENDESA ENERGIA S.A.U. SUB. ENERGIA ELÈCTRICA HORTS URBANS 2020 9200 221000 226,68

ENDESA ENERGIA S.A.U. SUB. ENERGIA ELÈCTRICA HORTS URBANS 2020 9200 221000 37,28

ENDESA ENERGIA S.A.U. SUB. ENERGIA ELÈCTRICA HORTS URBANS 2020 9200 221000 35,01

Observacions:

1. A l’expedient no consten els requisits exigits en la Llei 9/2017 de Contractes del
Sector Públic, esmentats en les consideracions jurídiques del present.

2. Despeses que tenen caràcter periòdic o repetitiu. En aquest sentit, la subscripció
de  contractes  menors  successius  per  a  l'adquisició  de  béns  o  serveis  que  es
requereixen  repetidament,  per  respondre  a  necessitats  de  caràcter  recurrent,
periòdic o permanent, no s’ajusta a la normativa en matèria de contractació pública
per cobrir aquest tipus de necessitats i,  fins i  tot,  pot arribar a ser contrària a
aquella normativa, segons les circumstàncies concurrents en cada cas.

TOTAL: 708,57 euros

Tercer. Declarar  que  de  la  resolució  de  l’expedient  de  reconeixement
extrajudicial  de  crèdits  no  s’ha  apreciat  responsabilitat  per  danys  ni
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perjudicis a la hisenda municipal.

6. EXPEDIENT 1160/2021. MOCIÓ DELS GRUPS MUNICIPALS PSOE I
UNIDES  PODEM  PER  MILLORAR  EL  BENESTAR  ANIMAL  I  UNA
GESTIÓ  EFICIENT  DE  LES  COLÒNIES  FELINES  EN  EL  TERME
MUNICIPAL DE FELANITX

6.1 Moció dels grups municipals PSOE i Unides Podem per millorar el
benestar animal i una gestió eficient de les colònies felines en el
terme municipal de Felanitx

A continuació es veu la moció amb núm RGE 1330 de 31 de maig de 2021,
presentada pels grups municipals PSOE i Unides Podem, que es transcriu a
continuació:

«Exposició de motius:

La convivència en l'àmbit domèstic amb animals és un fenòmen freqüent en
el  marc  de  totes  les  societats,  tractant-se  d'un  costum  arrelat  en  les
societats humanes. A més, en els últims anys, gràcies al major grau de
desenvolupament social i cultural del nostre entorn, així com als corrents
ideològics  i  de  pensament  partidàries  de  considerar  els  animals  com a
subjecte de drets,  assistim a un procés  de canvi  en la  consideració  del
respecte envers els animals i en la sensibilització a favor d'un major grau de
protecció i de benestar per a tots els animals.

Fa unes setmanes el Congrés dels Diputats va admetrea tràmit la proposició
de  llei  de  modificació  del  Codi  Civil  perquè  els  animals  deixin  de  ser
considerats coses i passin a ser tractats com a éssers que senten. Arran
d’això, el debat sobre la violència que s'exerceix sobre ells està més viu que
mai. La nova reforma promet establir les bases perquè la cosificació dels
animals deixi de ser una realitat al nostre país.

L'abandó animal és una trista realitat,  a Espanya s'abandonen cada any
135.000 animals. És el país de la Unió Europea on més abandons hi ha en
proporció a la població. Els moixos són uns dels animals més afectats a
causa  de  la  seva  multiparitat  i  el  seu  curt  temps  de  gestació.  A  causa
d'aquests abandons s'han anat creant diferents colònies felines. 

Es important per tant, prendre en consideraciól a gestió d'aquestes colònies,
l’esterilització  d'animals,  campanyes  d'educació  i  sensibilització,  foment
d'adopció  i  conductes  responsables  amb  els  animals,  evitant  així  el
maltractament  i  abandó  d'animals  de  companyia.   Els  beneficis  d'una
colònia felina regulada, gestionada i controlada són molt amplis: 

• Control de la natalitat dels moixos.
• Disminució de plagues en les zones on existeixen les colònies felines.
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• Eliminació de crits, miols i baralles entre els felins durant l'època de zel.
• Millora en la salut dels moixos que conformen la colònia.

Els socialistes de Felanitx presentam aquesta moció, que pretén potenciar el
caràcter  proteccionista  dirigit  als  animals  i  en  concret  el  concepte  de
benestar  animal,  per  garantir-los  una  vida  conforme  a  la  seva  pròpia
naturalesa i les atencions mínimes que han de rebre els animals quant al
tracte,  higiene,  compte,  protecció,  facilitant  el  seu  desenvolupament
integral i natural. El fet de desenvolupar una normativa cada vegada més
proteccionista està molt lligat a la percepció dels animals com a éssers que
senten  (sentient  beings),  una  consideració  que  té  el  seu  fonament  en
nombrosos estudis i recerques científiques en les quals es prova la capacitat
de l'animal per a sentir (dolor, sofriment, alegria, etc..)

Per tot l’abans exposat, el grup socialista presenta els següents acords per
ser aprovats:

1. L’Ajuntament de Felanitx es compromet a elaborar una ordenança de
benestar  i  tinença  d'animals  que  viuen  en  l'entorn  humà  pel  terme
municipal  de  Felanitx.  Aquest  document  hauria  de  concentrar-se  a
concretar,  a  més,  les  normes  sobre  tinença  responsable  d'animals
domèstics,  animals  de  caça,  animals  exòtics  i  animals  potencialment
perillosos  (en  tràmits  de  desaparició/  o  mentrestant  aquesta  llei  sigui
vigent). Un document integrador i d'acord amb les polítiques de protecció
animal i la regulació ètica de les colònies felines.

2. L’Ajuntament de Felanitx es compromet al reconeixement formal de les
colònies felines i promoció de polítiques públiques de protecció dels moixos
pertanyents a aquestes colònies. Implementació del mètode de gestió CER
com a  procediment  de  gestió  d’aquestes  colònies.  “Mètode  CER”,  és  el
procediment pel qual, respectant la casuística específica dels moixos de la
colònia, es controla el naixement de nous membres i comportaments durant
les èpoques de zel. Consisteix a capturar (C) els membres de la colònia,
tant femelles com mascles, per a la seva esterilització (E) i posterior retorn
(R) a la colònia d'origen.

3. L’Ajuntament de Felanitx es compromet a establir protocols d'actuació
per  a  casos  de  maltractament  i  abandó  d'animals;  sent  especialment
sensibles a la diversitat  d'espècies i  al  tractament específic  que cadascú
precisa, implementant per a això la formació dels professionals encarregats
d'atendre  tals  casos.  També en  cas  de  trobar  verí  en  la  via  pública,  o
d'actuació en cas de trobar un animal ferit al carrer d'aquest municipi.

4. L’Ajuntament de Felanitx es compromet a millorar la nostra seguretat
viària amb distintes accions, ja que molts d'aquests animals es troben en
entorns pròxims a carreteres i autovies, sent protagonistes de nombrosos
atropellaments que, en no poques ocasions, acaben per costar-los la vida,
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posant  en  risc  al  seu  torn  la  integritat  física  de  les  persones  i
automobilistes.

5.  L’Ajuntament  de  Felanitx  es  compromet  a  la  creació  d'una  taula  de
benestar animal, formada per la Policia Local, Guàrdia Civil,  associacions
protectores d'animals, veterinaris, regidor/a de benestar animal.

6. L’Ajuntament de Felanitx es compromet a organitzar cursos formatius per
al  personal  treballador  de  les  àrees  implicades  en  el  tracte  d'animals  i
mascotes  perquè  puguin  fer  aquestes  tasques  de  manera  efectiva  i
professional.

7.L’Ajuntament de Felanitx es compromet a realitzar campanya d'informació
i  sensibilització  contra  el  maltractament  i  l'abandó  d'animals,  que  sigui
transversal, tocant àrees com a educació, medi ambient, o caça, que compti
amb la coordinació de les persones i entitats dedicades a aquestes tasques
del terme municipal. 

8.L’Ajuntament  de  Felanitx  es  compromet  a  realitzar  campanya  de
conscienciació a la població de la importància de l'esterilització i del no a
l'abandó dels animals.

9. L’Ajuntament de Felanitx es compromet a lluitar  contra la introducció
il·legal  i  la  reproducció  incontrolada  d'espècies  animals  invasores  que
amenacen  l'equilibri  del  nostre  ecosistema,  posant  en  perill  espècies
autòctones de la flora i la fauna protegides.

10. L’Ajuntament de Felanitx es compromet a promoure valors i conductes
inspirades  en  els  principis  fonamentals  de  la  bioètica,  vetllant  per  un
tractament digne als nostres animals, incentivant la presa en consideració i
l'adequada  cura,  no  sols  d'aquelles  espècies  que  estan  situades  en  els
nostres entorns naturals, sinó també de les que són utilitzades com a part
fonamental  per  a  determinades  activitats  econòmiques  o  culturals,  ja
estiguem parlant de pràctiques inserides en l'àmbit rural o d'esdeveniments
festius, esports vernacles o espectacles.

11. L’Ajuntament de Felanitx es compromet a conseguir un “Felanitx pet
friendly», una etiqueta que projectarà una imatge molt positiva del municipi
i  molt  valorat  per  tots  aquells  visitants  sensibles  amb  els  drets  dels
animals.»

6.2 Debat

El  Sr.  Francisco  Duarte  explica  que  aquesta  moció  es  va  presentar
d’urgència a la passada plenària, motivada per unes persones que varen
contactar amb el seu grup per fer-los arribar que tenien unes necessitats
concretes en relació al benestar animal i sobretot a les colònies, i no va
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passar la urgència. Explica que la portaveu d’Unides Podem també es va
voler sumar a la moció, perquè reflecteix els punts que el seu partit també
defensa en diferents mocions presentades a altres Ajuntaments i  perquè
l’Ajuntament de Felanitx, fins a hores d’ara, no té cap reglament, ni cap
protocol,  ni  tampoc  cap  criteri  d’actuació  davant  el  benestar  animal.
Aquesta  moció  ha  comptat  amb  la  col·laboració  de  diferents  entitats  i
associacions animalistes de Mallorca, així com també de diferents col·lectius
de Felanitx,  que també s’hi  han sumat,  i  diversos veterinaris,  que l’han
revisada i li han donat el seu vistiplau. Seguidament, explica el contingut de
la moció.

El Sr. Juan Aznar manifesta que pot entendre que el grup del Sr. Duarte no
tengui molt clara la feina que fan dia a dia els regidors, però suposa que
aquestes  mateixes  associacions  amb  les  que  s’han  reunit,  també  s’han
reunit amb l’equip de govern. Diu que la primera reunió que varen fer amb
una d’aquestes associacions per tractar aquest tema, ja ve de 2020, en
concret el 22 de desembre. Va ser una reunió per posar-se al dia, perquè
abans de que hagués de venir aquí un nou pacte a treure les coses ben
fetes, perquè n’hi havia que no en volien fer, aquest tema no el duia ell.
Aquesta gent li va transmetre les seves inquietuds, varen tractar 10 o 12
temes, com per exemple la canera municipal, les colònies felines, etc. Troba
que no té sentit que, si fa més de mig any que l’equip de govern fa feina en
aquest tema, ara presentin una moció per dir-los que facin feina en un tema
que ja n’hi fan fa sis mesos. Diu que  encara no li ha tocat, però suposa que
un s’ha d’adaptar  un poquet a estar  a l’oposició  i  creu que això a algú
encara li  ve un poc gros. Un dels punts que varen tractar a la  primera
reunió  va  ser  que  el  primer  que  havia  de  fer  aquesta  associació  era
constituir-se com a tal, cosa molt important a l’hora de tractar segons què
amb l’Ajuntament. És un tema que s’ha dilatat un poquet en el temps i per
això les coses han anat més tira tira. Una de les participants a la reunió li va
manifestar que l’anterior regidor, el Sr. Mestre, els havia oferit la possibilitat
de tenir algun espai per fer les colònies. Un d’aquests espais estava situat a
Portocolom, devora el punt verd. Ell els va transmetre que això no podia
ser,  perquè,  precisament,  la  normativa  diu  que les  colònies  felines  han
d’estar dins els nuclis de població, és a dir, no poden estar dins un terreny
que  no  sigui  urbà,  perquè  cas  contrari,  es  pot  considerar  una  plaga
d’animals que no forma part de l’entorn. Per tant, aquesta opció va quedar
descartada i varen quedar que cercarien altres possibles ubicacions. També
els  va  transmetre  que  el  primer  que  havien  de  fer  era  el  tema  de
l’ordenança municipal, no tant fer-ne una, sinó adaptar-la, perquè sí que
n’hi ha una per a la inserció dels animals de companyia a la societat urbana.
És cert que aquesta ordenança no parla de les colònies felines, que és un
tema que cada dia ha anat a més i, precisament per això, es varen posar a
fer feina. Simplement és això i, repeteix, fa més de mig any que hi fan feina
en aquesta ordenança. El Sr. Aznar conclou dient que no acaba d’entendre
aquesta moció, perquè seria com que dir-los que facin el que ja fan.
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La Sra. Maria Vidal explica que el seu grup també ha estat en contacte amb
aquesta  associació  i  amb la  gent  que està  preocupada pel  tema de  les
colònies felines. Considera que és un tema molt important i que sí que s’ha
de posar fil a l’agulla. Vox troba que el contingut de la moció és correcte, hi
estan d’acord, però que en els acords s’han desviat un poc del tema. Creu
que el quit d’aquesta moció és la gestió eficient de les colònies felines en el
terme municipal de Felanitx. Demana que li expliquin el punt 7, on diu que
tocaran  àrees  com  a  educació,  medi  ambient  o  caça,  si  és  que  volen
conscienciar aquests sectors. En el punt núm. 10 ja s’han desviat totalment
del que són les colònies felines i ja van als esports vernacles, etc. Repeteix
que estan totalment d’acord amb el contingut de la moció, i consideren que
s’han de prendre mesures, perquè es tracta d’un assumpte que se’ls ha fuit
de les mans, però no poden votar tots els punts a favor. Hi votarien a favor
si es retira el punt núm. 10, que creuen que es desvia del tema central, que
són les colònies felines, i si li expliquen el punt núm. 7.

La Sra. Caterina Ramon vol contestar al Sr. Aznar, el qual diu que fa sis
mesos que es va reunir amb les associacions de Felanitx. Aquesta moció no
només ha estat consensuada amb Felanitx, ha estat consensuada a un nivell
molt  més  ample.  La  sensació  que es  té  quan s’ha  llegit  aquesta  moció
respecte a que Felanitx no té una ordenança municipal sobre això, ha estat
una  sorpresa  absoluta.  Per  altra  banda,  no  només  s’ha  xerrat  amb  les
associacions de Felanitx, també s’ha xerrat amb el Col·legi de Veterinaris,
amb l’associació de veterinaris. Per tant, que el Sr. Aznar no vengui a parlar
d’una  «feineta»  que  fan  des  de  fa  sis  mesos,  perquè  aquest  tema  és
important i han de posar fil a l’agulla, tots els altres municipis ho fan. Potser
podrien accelerar un poc el procés, perquè no és una cosa que s’hagi de fer,
que  s’hagin  de  constituir  associacions.  No  cal  que  es  constitueixin
associacions, és un problema de tots, és un problema municipal. 

El Sr. Aznar diu que simplement es tracta de seguir l’ordre. Ja que l’equip
de govern fa feina en aquesta ordenança i dialoga amb les associacions, que
són les que han transmès la inquietud, tant ara a ell mateix, com abans al
Sr. Mestre, la única cosa que pot fer és convidar-los a que, com que s’ha fet
una consulta prèvia abans de l’aprovació de l’ordenança, que totes aquestes
aportacions  o  puntualitzacions  que  vulguin  fer,  les  presentin  a  aquesta
consulta prèvia, que és on creu que s’han de presentar.

El Sr. Duarte explica a la Sra. Vidal que el punt 7 i el punt 10 parlen no
només de detectar els casos dins l’entorn urbà, o dins els domicilis, també
parlen dels animals que participen en altres tipus d’activitats, perquè, com
ja  va  dir  a  l’altra  sessió  plenària,  hi  ha  animals  que  han  sofert
maltractament,  com és  el  cas  d’aquell  cavall  les  imatges  del  qual  tots
recorden, i s’ha de treballar perquè les persones que hi ha darrera aquells
animals  que  fan  activitats  esportives,  o  caça  sàpiguen  el  que  és
maltractament i el que no ho és, tots també han vist alguna imatge de cans
de caça sacrificats quan acaben de ser útils per a aquesta activitat. Creu
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que encara hi ha gent que no és conscient que els animals tenen la seva
entitat. No entrarà, com ha fet el Sr. Aznar, en com s’ha de fer l’oposició, ni
en si queda grossa o no queda grossa, perquè aquesta moció no és per
debatre cap postura política,  per molt  que li  vulgui  donar la volta.  A la
darrera plenària va dir que no s’havia fet res, i ara resulta que fan moltes
coses. Els agrada que en un mes s’hagi fet una feinada, i sobretot que hagin
descobert que tenen una ordenança similar, que poden modificar per poder-
se  ajustar  als  termes  d’aquesta  moció.  Demana  per  què  no  ho  varen
explicar a la passada plenària. Diu que el Pla Normatiu s’aprova a principis
d’any i  ja  que fa  sis  mesos  que s’hi  fa  feina,  no  entén  com no es  va
contemplar la modificació d’aquesta ordenança.

Segueix el Sr. Duarte dient que els dos grups que han presentat la moció
troben  que  els  punts  7  i  10  no  s’han  de  retirar,  però  no  tenen  cap
inconvenient  en  votar  separadament  cada  punt.  Torna  dir  que  aquesta
moció cerca el consens, cerca fer feina. L’equip de govern ha tengut un mes
i mig per dir si trobaven que havien d’afegir o llevar punts, en definitiva, per
fer feina conjunta, com varen anunciar a la premsa. Ara diuen que, com que
la feina es fa, no votaran a favor. Per tant, creu que s’estableix com a criteri
que, si algun grup de l’oposició presenta una moció sobre alguna cosa que
està mig començada o es pretén començar, tendran un vot desfavorable.
Troba que és un criteri un poc injust quan parlen de coses vitals. Haurien de
saber separar quan hi ha mocions amb unes intencions polítiques ben clares
de treure pit. Amb aquesta moció s’intenta treure pit en la defensa dels
animals i deixar-se d’històries.

6.3 Votació

En  haver  finalitzat  les  intervencions,  se  sotmet  a  votació  separadament
cada punt de la moció.

«1. L’Ajuntament de Felanitx es compromet a elaborar una ordenança de
benestar  i  tinença  d'animals  que  viuen  en  l'entorn  humà  pel  terme
municipal  de  Felanitx.  Aquest  document  hauria  de  concentrar-se  a
concretar,  a  més,  les  normes  sobre  tinença  responsable  d'animals
domèstics,  animals  de  caça,  animals  exòtics  i  animals  potencialment
perillosos  (en  tràmits  de  desaparició/  o  mentrestant  aquesta  llei  sigui
vigent). Un document integrador i d'acord amb les polítiques de protecció
animal i la regulació ètica de les colònies felines.»
S’obtenen 8 vots a favor (3 del Partit Socialista de les Illes Balears, 3 del
Bloc per Felanitx-APIB, 1 d’Unides Podem i 1 de Vox-Baleares) i 8 en contra
(5  del  Partit  Popular,  2  del  Pi-Proposta  per  les  Illes  i  1  del  regidor  no
adscrit). Atès que hi ha un empat, es procedeix a una segona votació i, en
obtenir-se idèntic, resultat, dirimeix l’empat el vot de qualitat del batle. En
conseqüència, per majoria, es desestima el punt núm. 1.

«2. L’Ajuntament de Felanitx es compromet al reconeixement formal de les
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colònies felines i promoció de polítiques públiques de protecció dels moixos
pertanyents a aquestes colònies. Implementació del mètode de gestió CER
com a  procediment  de  gestió  d’aquestes  colònies.  “Mètode  CER”,  és  el
procediment pel qual, respectant la casuística específica dels moixos de la
colònia, es controla el naixement de nous membres i comportaments durant
les èpoques de zel. Consisteix a capturar (C) els membres de la colònia,
tant femelles com mascles, per a la seva esterilització (E) i posterior retorn
(R) a la colònia d'origen.»
S’obtenen 8 vots a favor (3 del Partit Socialista de les Illes Balears, 3 del
Bloc per Felanitx-APIB, 1 d’Unides Podem i 1 de Vox-Baleares) i 8 en contra
(5  del  Partit  Popular,  2  del  Pi-Proposta  per  les  Illes  i  1  del  regidor  no
adscrit). Atès que hi ha un empat, es procedeix a una segona votació i, en
obtenir-se idèntic, resultat, dirimeix l’empat el vot de qualitat del batle. En
conseqüència, per majoria, es desestima el punt núm. 2.

«3. L’Ajuntament de Felanitx es compromet a establir protocols d'actuació
per  a  casos  de  maltractament  i  abandó  d'animals;  sent  especialment
sensibles a la diversitat  d'espècies i  al  tractament específic  que cadascú
precisa, implementant per a això la formació dels professionals encarregats
d'atendre  tals  casos.  També en  cas  de  trobar  verí  en  la  via  pública,  o
d'actuació en cas de trobar un animal ferit al carrer d'aquest municipi.»
S’obtenen 8 vots a favor (3 del Partit Socialista de les Illes Balears, 3 del
Bloc per Felanitx-APIB, 1 d’Unides Podem i 1 de Vox-Baleares) i 8 en contra
(5  del  Partit  Popular,  2  del  Pi-Proposta  per  les  Illes  i  1  del  regidor  no
adscrit). Atès que hi ha un empat, es procedeix a una segona votació i, en
obtenir-se idèntic, resultat, dirimeix l’empat el vot de qualitat del batle. En
conseqüència, per majoria, es desestima el punt núm. 3.

«4. L’Ajuntament de Felanitx es compromet a millorar la nostra seguretat
viària amb distintes accions, ja que molts d'aquests animals es troben en
entorns pròxims a carreteres i autovies, sent protagonistes de nombrosos
atropellaments que, en no poques ocasions, acaben per costar-los la vida,
posant  en  risc  al  seu  torn  la  integritat  física  de  les  persones  i
automobilistes.»
S’obtenen 8 vots a favor (3 del Partit Socialista de les Illes Balears, 3 del
Bloc per Felanitx-APIB, 1 d’Unides Podem i 1 de Vox-Baleares) i 8 en contra
(5  del  Partit  Popular,  2  del  Pi-Proposta  per  les  Illes  i  1  del  regidor  no
adscrit). Atès que hi ha un empat, es procedeix a una segona votació i, en
obtenir-se idèntic, resultat, dirimeix l’empat el vot de qualitat del batle. En
conseqüència, per majoria, es desestima el punt núm. 4.

«5.  L’Ajuntament  de Felanitx  es  compromet a  la  creació  d'una taula  de
benestar animal, formada per la Policia Local, Guàrdia Civil,  associacions
protectores d'animals, veterinaris, regidor/a de benestar animal.»
S’obtenen 8 vots a favor (3 del Partit Socialista de les Illes Balears, 3 del
Bloc per Felanitx-APIB, 1 d’Unides Podem i 1 de Vox-Baleares) i 8 en contra
(5  del  Partit  Popular,  2  del  Pi-Proposta  per  les  Illes  i  1  del  regidor  no
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adscrit). Atès que hi ha un empat, es procedeix a una segona votació i, en
obtenir-se idèntic, resultat, dirimeix l’empat el vot de qualitat del batle. En
conseqüència, per majoria, es desestima el punt núm. 5.

«6. L’Ajuntament de Felanitx es compromet a organitzar cursos formatius
per al personal treballador de les àrees implicades en el tracte d'animals i
mascotes  perquè  puguin  fer  aquestes  tasques  de  manera  efectiva  i
professional.»
S’obtenen 8 vots a favor (3 del Partit Socialista de les Illes Balears, 3 del
Bloc per Felanitx-APIB, 1 d’Unides Podem i 1 de Vox-Baleares) i 8 en contra
(5  del  Partit  Popular,  2  del  Pi-Proposta  per  les  Illes  i  1  del  regidor  no
adscrit). Atès que hi ha un empat, es procedeix a una segona votació i, en
obtenir-se idèntic, resultat, dirimeix l’empat el vot de qualitat del batle. En
conseqüència, per majoria, es desestima el punt núm. 6.

«7.  L’Ajuntament  de  Felanitx  es  compromet  a  realitzar  campanya
d'informació i sensibilització contra el maltractament i l'abandó d'animals,
que sigui transversal, tocant àrees com a educació, medi ambient, o caça,
que  compti  amb  la  coordinació  de  les  persones  i  entitats  dedicades  a
aquestes tasques del terme municipal.»
S’obtenen 7 vots a favor (3 del Partit Socialista de les Illes Balears, 3 del
Bloc  per  Felanitx-APIB  i  2  d’Unides  Podem)  i  9  en  contra  (5  del  Partit
Popular, 2 del Pi-Proposta per les Illes, 1 del regidor no adscrit i 1 de Vox-
Baleares. En conseqüència, per majoria, es desestima el punt núm. 7.

«8.  L’Ajuntament  de  Felanitx  es  compromet  a  realitzar  campanya  de
conscienciació a la població de la importància de l'esterilització i del no a
l'abandó dels animals.»
S’obtenen 8 vots a favor (3 del Partit Socialista de les Illes Balears, 3 del
Bloc per Felanitx-APIB, 1 d’Unides Podem i 1 de Vox-Baleares) i 8 en contra
(5  del  Partit  Popular,  2  del  Pi-Proposta  per  les  Illes  i  1  del  regidor  no
adscrit). Atès que hi ha un empat, es procedeix a una segona votació i, en
obtenir-se idèntic, resultat, dirimeix l’empat el vot de qualitat del batle. En
conseqüència, per majoria, es desestima el punt núm. 8.

«9. L’Ajuntament de Felanitx es compromet a lluitar contra la introducció
il·legal  i  la  reproducció  incontrolada  d'espècies  animals  invasores  que
amenacen  l'equilibri  del  nostre  ecosistema,  posant  en  perill  espècies
autòctones de la flora i la fauna protegides.»
S’obtenen 8 vots a favor (3 del Partit Socialista de les Illes Balears, 3 del
Bloc per Felanitx-APIB, 1 d’Unides Podem i 1 de Vox-Baleares) i 8 en contra
(5  del  Partit  Popular,  2  del  Pi-Proposta  per  les  Illes  i  1  del  regidor  no
adscrit). Atès que hi ha un empat, es procedeix a una segona votació i, en
obtenir-se idèntic, resultat, dirimeix l’empat el vot de qualitat del batle. En
conseqüència, per majoria, es desestima el punt núm. 9.

«10. L’Ajuntament de Felanitx es compromet a promoure valors i conductes
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inspirades  en  els  principis  fonamentals  de  la  bioètica,  vetllant  per  un
tractament digne als nostres animals, incentivant la presa en consideració i
l'adequada  cura,  no  sols  d'aquelles  espècies  que  estan  situades  en  els
nostres entorns naturals, sinó també de les que són utilitzades com a part
fonamental  per  a  determinades  activitats  econòmiques  o  culturals,  ja
estiguem parlant de pràctiques inserides en l'àmbit rural o d'esdeveniments
festius, esports vernacles o espectacles.»
S’obtenen 7 vots a favor (3 del Partit Socialista de les Illes Balears, 3 del
Bloc  per  Felanitx-APIB  i  2  d’Unides  Podem)  i  9  en  contra  (5  del  Partit
Popular, 2 del Pi-Proposta per les Illes, 1 del regidor no adscrit i 1 de Vox-
Baleares. En conseqüència, per majoria, es desestima el punt núm. 10.

«11. L’Ajuntament de Felanitx es compromet a conseguir un “Felanitx pet
friendly», una etiqueta que projectarà una imatge molt positiva del municipi
i  molt  valorat  per  tots  aquells  visitants  sensibles  amb  els  drets  dels
animals.»
S’obtenen 8 vots a favor (3 del Partit Socialista de les Illes Balears, 3 del
Bloc per Felanitx-APIB, 1 d’Unides Podem i 1 de Vox-Baleares) i 8 en contra
(5  del  Partit  Popular,  2  del  Pi-Proposta  per  les  Illes  i  1  del  regidor  no
adscrit). Atès que hi ha un empat, es procedeix a una segona votació i, en
obtenir-se idèntic, resultat, dirimeix l’empat el vot de qualitat del batle. En
conseqüència, per majoria, es desestima el punt núm. 11.

7. EXPEDIENT 1161/2021. MOCIÓ DELS GRUPS MUNICIPALS PSOE,
BLOC  PER  FELANITX  I  UNIDES  PODEM PER  INSTAR  WIKIPEDIA,
GOOGLE I FACEBOOK A UTILITZAR CORRECTAMENT EL TOPÒNIM DE
FELANITX

7.1 Moció  dels  grups municpals  PSOE,  Bloc per  Felanitx  i  Unides
Podem  per  instar  Wikipedia,  Google  i  Facebook  a  utilitzar
correctament el topònim de Felanitx

A continuació es veu la moció amb núm RGE 1332 de 31 de maig de 2021,
presentada pels grups municipals PSOE, Bloc per Felanitx i Unides Podem,
que es transcriu a continuació:

«Les interferències lingüístiques són un fet constant a les xarxes socials i
que  contribueixen  a  desvirtuar  els  models  lingüístics.  És  per  això  molt
important  que  la  premsa  digital  i  les  xarxes  socials  utilitzin  de  manera
correcta la llengua en la qual es redacten.

Una situació que ha causat polèmica entre els usuaris de les xarxes socials,
amb la tendència a la castellanització de molts de topònims de les altres
llengües peninsulars de manera abusiva, amb formes sense cap tradició en
la llengua i sense correspondència lingüística natural.

Aquest mal ús provoca que molts d'Ajuntaments hagin d'exigir l'ús correcte
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dels noms dels municipis, per evitar la confusió. Aquesta es deu al fet que
aquesta traducció, forassenyada en alguns casos, que no només succeeix
quan  l'usuari  té  configurada  l'aplicació  en  castellà,  sinó  que  si  es  té
configurat en català, també es continua la utilització incorrecta.

Les Illes Balears no són una excepció, i sovint trobem que municipis com
Deià que apareix com Deyà, Llucmajor com LLuchmayor, o en el nostre cas
Felanitx com Felanich.

Facebook encapçalava de nou en 2021 el rànquing de les xarxes socials
amb  més  usuaris  actius,  amb  aproximadament  2.700  milions  i  quant  a
Google Maps, més de 1.000 milions de persones usen aquesta aplicació a
escala mundial per ubicar-se i planejar rutes. La darrera és una de les eines
de geolocalització més esteses entre la població.

És, per tant, de suma importància el compliment de la Llei 3/1986, de 29
d'abril, de normalització lingüística a les Illes Balears i, per evitar confusions
innecessàries, que l'Ajuntament de Felanitx insti les empreses que presten
serveis de geolocalització que només utilitzin la forma correcta de la nostra
toponímia i sol·licitar a Facebook, Google Maps que utilitzin correctament el
topònim del terme municipal de Felanitx. També s'ha d'instar la Wikipedia
en castellà a revisar i utilitzar correctament el topònim del terme municipal
de Felanitx, ja que les grans empreses de geolocalització com Facebook i
Google  treuen  la  informació  dels  topònims  d'acord  amb  aquesta
enciclopèdia digital.

Per tot l’abans exposat, PSOE, Bloc per Felanitx i Unides Podem presentam
les següents propostes d’acord:

1. L'Ajuntament de Felanitx es compromet a sol·licitar a les empreses que
presten serveis de geolocalització com Facebook, Google Maps que utilitzin
correctament  el  topònim  del  terme  municipal  de  Felanitx  en  lloc  de
"Felanich".

2. L'Ajuntament de Felanitx es compromet a contactar amb la comunitat de
la Wikipedia en espanyol que revisi i utilitzin correctament el topònim del
terme municipal de Felanitx en lloc de "Felanich".

7.2 Debat

La Sra. Marta Cano mostra la total conformitat de l’equip de govern amb el
contingut de la moció, perquè és realment important respectar la nostra
història i les nostres arrels, però no amb els acords perquè no representen
la  tasca  que  es  fa  ara  mateix.   Continua  amb  l’afirmació  que  no
aconseguiran res en instar el canvi de nom a Google, ni a Wikipedia, ni a
cap  plataforma  digital.  Com  bé  saben,  Wikipedia  entra  en  un  grup  de
discussió, on hi ha gent que defensa l’escriptura amb «tx» i n’ha d’altre que
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defensa l’escriptura  amb «ch».  Wikipèdia  es  va  aferrar  a  dos llibres  de
topònims d’Espanya,  un dels  quals  ja està descatalogat,  ja  poden veure
quina actualització du aquesta aplicació, i va decidir tancar el debat aquí. La
tasca  que ara  es  du  a  terme és  que  els  Amics  dels  closos  i  l’enginyer
agrònom  Sr.  Joan  Rosselló  duen  a  terme  una  recerca  de  documents
històrics i  científics que van des del  segle XVII fins a l’actualitat,  en els
quals  es  demostra  que aquests  mapes  i  escrits  que estan  redactats  en
llengua castellana ja s’escrivia Felanitx amb «tx». Per tant, si aquesta feina
es du a  terme, podran demostrar  l’arrelament  històric  d’aquest  topònim
escrit correctament. Una vegada que aquesta associació, juntament amb la
col·laboració de l’Ajuntament, dugui a terme aquest document i el presenti
a Wikipedia, es podrà assolir aquesta correcció, si Wikipedia ho considera,
veurem què diuen.  Com a Ajuntament,  i  des  de la  regidoria de Política
Lingüística, varen quedar amb l’associació que es farà un opuscle perquè es
pugui  editar,  mostrar  o  servir  de  referència  i  es  presentarà  als  centres
escolars i als llocs que considerin adients. Des de l’associació també li han
demanat que digui que aquesta és una tasca que està oberta a tothom. Per
tant,  qualsevol  persona que vulgui  formar  part  o  vulgui  ajudar  a  dur  a
terme aquesta activitat, serà benvinguda. En conseqüència, demana que es
faci  una  esmena  i  es  redacti  d’una  altra  manera  l’acord,  ja  que  instar
aquestes plataformes amb una carta no servirà, els hauran de presentar
proves, documents científics i històrics, que és la feina que es fa ara mateix.

La Sra. Maria Vidal explica que a la passada plenària ja va manifestar que
estava d’acord amb el contingut de la moció, perquè és realment important
que es respecti que Felanitx s’escrigui correctament, no traduït amb aquest
error. Després d’escoltar la intervenció de la Sra. Cano li agradaria saber la
postura de l’equip de govern en relació a l’acord.

El Sr. Pau Massutí vol dir a la Sra. Cano que, pel que ha dit ara, entén que
estan  d’acord  amb  els  punts  de  la  moció.  Per  tant,  demana  quin
inconvenient hi  ha en dir que l’Ajuntament es compromet a això. Poden
esperar  a  tenir  el  document  que fan  els  Amics  dels  clossos  i  l’enginyer
agrònom. Si volen i al Sr. Duarte i a la Sra. Ramon els pareix correcte,
poden afegir un punt d’esperar a tenir aquestes proves. Però si l’equip de
govern hi està d’acord, els punts són molt clars, l’Ajuntament de Felanitx,
com a entitat es compromet a sol·licitar-ho, i si tenen proves, molt millor.
Repeteix que poden esperar a tenir el document.

El batle demana a la Sra. Cano que presenti la proposta de modificació.

La  Sra.  Cano  fa  la  següent  proposta:  «L’Ajuntament  de  Felanitx  es
compromet a col·laborar amb els Amics dels closos, el Sr. Joan Rosselló i
altres entitats col·laboradores, a la recerca de la documentació científica i
històrica  des  del  segle  XVII  al  segle  XXI  que  demostra  que  el  nom
topogràfic de Felanitx als documents redactats en llengua castellana s’escriu
en «tx» final i, en acabar aquesta tasca, traslladar-ho a Wikipedia.»
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El Sr. Duarte diu que li pareix correcte, simplement és una ampliació per dir
que es basarà en un informe. Entén que si, a més, sustenten la petició en
un informe històric, comprometran Wikipèdia. Però no ha acabat d’entendre
si s’afegirà un punt als dos que ja hi havia, o si quedarà en un sol punt.

La Sra.  Cano diu  que,  com a regidora de Política Lingüística,  no és per
desmerèixer res, és per fer feina conjunta. S’ha reunit amb aquesta gent i
l’han informada que instar  aquestes  plataformes,  com a Ajuntament,  és
paper  banyat,  no  servirà  per  res  si  no  tenen  algun  document  que  ho
demostri. Repeteix que si ho demanen ara, no ho aconseguiran. Sense els
suports històrics, no arribaran on volen arribar.

El Sr. Duarte torna demanar si es tracta d’afegir aquest punt i mantenir els
dos que hi havia.

El batle explica que la intenció és fer un refós en un únic punt on es reflexi
el compromís de l’Ajuntament en col·laborar amb les entitats que ja s’han
pronunciat  i  han manifestat  que volen  donar  una ma per  resoldre  i  fer
aquesta recerca històrica, i després traslladar-ho a Wikipedia per resoldre-
ho. Per tant, si sembla bé als presents, quedaria un únic punt.

El Sr. Pau Massutí afegiria Wikipedia, Facebook i Google Maps.

El batle proposa que, a més, hi afegeixin totes aquelles xarxes socials que
puguin ser susceptibles de l’errada, i així ho engloben tot.

El Sr. Duarte vol agrair a la Sra. Cano la seva predisposició per treballar
conjuntament.  Creu que aquest és un problema que afecta a tots,  amb
independència de si estan al Consistori o no. Al final, el que han de fer és
intentar evitar errors i aquesta moció, precisament, no tenia un contingut
polític, malgrat que se li hauria pogut treure. Simplement es tractava de
treure un compromís de l’Ajuntament i, com que la Sra. Cano ha informat
que es fa la feina amb persones que poden aportar tant, li agraeix.

7.3 Votació de l’esmena

Finalitzades les intervencions, se sotmet a votació l’esmena, que consisteix
en eliminar els dos acords proposats, i afegir-hi el següent punt:

«Únic.- L’Ajuntament de Felanitx es compromet a col·laborar amb els Amics
dels closos, el Sr. Joan Rosselló i altres entitats col·laboradores, a la recerca
de la documentació científica i històrica des del segle XVII al segle XXI que
demostra que el  nom topogràfic  de Felanitx als  documents redactats en
llengua  castellana  s’escriu  en  «tx»  final  i,  en  acabar  aquesta  tasca,
traslladar-ho a Wikipedia i a altres xarxes socials on es detecti l’errada.»
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Hi  voten  a  favor  els  16  membres  presents.  En  conseqüència,  s’aprova
l’esmena per unanimitat.

7.4 Votació del fons de la moció

A continuació, se sotmet a votació la moció esmenada, i resulta aprovada
pel vot favorable 16 membres presents.

En conseqüència, per unanimitat, s’acorda:

«Únic.- L’Ajuntament de Felanitx es compromet a col·laborar amb els Amics
dels closos, el Sr. Joan Rosselló i altres entitats col·laboradores, a la recerca
de la documentació científica i històrica des del segle XVII al segle XXI que
demostra que el  nom topogràfic  de Felanitx als  documents redactats en
llengua  castellana  s’escriu  en  «tx»  final  i,  en  acabar  aquesta  tasca,
traslladar-ho a Wikipedia i a altres xarxes socials on es detecti l’errada.»

8. EXPEDIENT 1383/2021. MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL PSOE PER
A LA COMMEMORACIÓ DEL DIA DE L’ORGULL LGTBI

8.1 Moció dels grups municipals PSOE per a la commemoració del
dia de l’orgull LGTBI

Seguidament  es veu la moció amb núm RGE 1366 de 3 de juny de 2021,
presentada pel grup municipal PSOE, que es transcriu a continuació:

«Exposició de motius:

Dia 28 de juny se celebra a tot el món el dia de l'Orgull LGTBI en record a
les revoltes de Stonewall en el Greenwich Village de Nova York el 1969, que
van  suposar  el  naixement  del  moviment  d'alliberament  gai,  lèsbic,
transsexual i bisexual (LGTBI). La commemoració d'una rebel·lió ciutadana
contra la injustícia i la discriminació, que va donar origen a un moviment
pels  drets  civils  i  els  drets sexuals  a tot  el  món. La importància  de les
protestes d'aquella matinada, del 28 de juny de 1969, radica en el fet que
va ser  la  primera  vegada  que el  col·lectiu  va començar  a  combatre  un
sistema legal, policial i social, que els perseguia.

Durant  aquest  temps,  Espanya ha passat  de  ser  un  país  que perseguia
l'homosexualitat i la transsexualitat, a convertir-se en un referent mundial
en  els  drets  de  lesbianes,  gais,  transsexuals,  bisexuals  i  intersexuals.
Aquest canvi radical s'ha anat forjant gràcies a nombroses lleis, que durant
els anys 90 i la primera dècada del nou mil·lenni, han anat encaminades a
la igualtat real de les persones LGTBI.

Cal  recordar  que  l'Organització  Mundial  de  la  Salut  va  despatologitzar
l'homosexualitat i la bisexualitat, un 17 de maig de fa més de 30 anys, però
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els anys passen i hem de continuar reivindicant els nostres drets perquè el
col·lectiu LGTBI continuï sent present en l'agenda política i social del nostre
país.

"En totes les regions hi ha persones que sofreixen violència i discriminació a
causa de  la  seva orientació  o  identitat  sexuals.  En molts  casos,  la  sola
percepció  d'homosexualitat  o  identitat  transsexual  posa  les  persones  en
situació  de  risc.  Les  vulneracions  consisteixen,  entre  d’altres,  en
assassinats, violacions i agressions físiques, tortures, detencions arbitràries,
denegació  de  drets  de  reunió,  expressió  i  informació  i  discriminació  en
l'ocupació, la salut i l'educació".

Aquest paràgraf es correspon a l'informe que desenvolupa l'Alt Comissionat
per als Drets Humans de Nacions Unides, aquest informe es correspon al
2011, han passat deu anys de la seva publicació i, per desgràcia, aquestes
situacions  es  continuen  produint  i  estan  molt  presents  en  les  nostres
societats.

El nostre país va ser pioner en aprovar la Llei del matrimoni igualitari en
2005, permetent a les persones del  mateix sexe casar-se. Amb aquesta
decisió, el govern de José Luis Rodríguez Zapatero va dignificar la nostra
societat i ens va fer referents a l'àmbit internacional.

Malgrat  els  avanços  en  igualtat  que  s'han  aconseguit,  al  nostre  país
continuen existint moltíssims casos de discriminació cap al col·lectiu LGTBI.
Per tot això, fem una crida al conjunt de la societat, organitzacions socials i
polítiques,  al  mateix  temps  que  aprofitem  aquest  dia  per  a  reiterar  i
confirmar  el  nostre  decidit  compromís  amb  la  lluita  i  prevenció  de  la
discriminació de les persones LGTBI.

A  Balears,  la  Llei  LGTBI  i  contra  la  discriminació  ha  suposat  un  punt
d'inflexió per a garantir els drets de les persones LGTBI garantint que la
ciutadania pugui viure en llibertat en una societat més respectuosa amb la
diversitat.
Som conscients que aconseguir un dret en molts casos no és consolidar-lo, i
per això hem de continuar reivindicant sense oblidar que la lluita segueix,
més en aquests moments en què les polítiques homòfobes han entrat en les
institucions i s'han convertit en altaveus de l'odi cap a les persones LGTBI i
molts altres col·lectius.

També  als  països  del  nostre  entorn  es  continuen  produint  teràpies  de
reversió, "de curació de l'homosexualitat". En l'actualitat a Espanya no està
prohibit en l'àmbit estatal, però s'està treballant perquè així ho sigui. Tot i
que existeixen Comunitats  Autònomes que sí  que ho prohibeixen en les
seves lleis LGTBI, hem d'aconseguir-ho en l'àmbit estatal, i que Espanya
sigui el cinquè país europeu a prohibir-ho en tots els seus territoris.



 
Ajuntament de Felanitx

Hem de seguir avançant i legislant contra la discriminació de les persones
LGTBI i per a erradicar totes les formes de discriminació en tots els àmbits i
de tal forma que ningú no pugui plantejar recursos a través del Tribunal
Constitucional  que  posin  en perill  els  drets  conquistats  per  les  persones
LGTBI.

Perquè  som  molt  conscients  dels  objectius  per  aconseguir,  els
obstacles a superar i els desafiaments que tenim per davant, i per
tot  l’abans  exposat,  el  grup  socialista  presentam  les  següents
propostes d’acord:

Primer.- L'Ajuntament de Felanitx mostra el seu suport a totes les persones
LGTBI que són perseguides i objecte de delictes d'odi i/o discriminació en
qualsevol faceta de les seves vides.

Segon.- L'Ajuntament de Felanitx es compromet a impulsar campanyes de
sensibilització  i  implicació  del  conjunt  de  les  institucions  en  la  tasca  de
promoure mecanismes de suport i respecte a cap al col·lectiu LGTBI.

Tercer.-  L'Ajuntament  de  Felanitx  insta  el  Govern  d'Espanya  a  seguir
treballant perquè en el marc legislatiu nacional se suprimeixin les teràpies
de reversió.

Quart.-  L'Ajuntament de Felanitx insta el  Govern d'Espanya que continuï
treballant i  fomenti  l'asil  i  refugi a persones LGTBI perseguides als  seus
països d'origen.

Cinquè.- L'Ajuntament de Felanitx insta el Govern d'Espanya a impulsar una
llei  per  a  la  igualtat  de  tracte  i  no  discriminació  del  col·lectiu  LGTBI,
abordant de manera integral els obstacles per a l'exercici de la seva plena
ciutadania i atenent de manera específica les necessitats de les persones
trans.

Sisè.-  L'Ajuntament  de  Felanitx  insta  el  Govern  de  les  Illes  Balears  a
continuar treballant en els centres educatius, les diferents administracions i
també en els centres de majors, la formació sobre la diversitat sexual. I
també es compromet a treballar en el Pla de convivència escolar per  a la
igualtat de tracte per a les persones LGTBI.»

8.2 Debat

El  Sr.  Francisco  Duarte  recorda que el  2020 la  Sra.  Maria  Mesquida va
organitzar conferències i  diverses activitas per commemorar aquest dia i
demana si la Sra. Cano en té alguna de preparada.

La Sra. Marta Cano creu que queda ben clar que l’equip de govern dóna
suport a aquesta moció, perquè és molt importat. Pensa el fet de que dur
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endavant aquesta lluita  és una tasca que els engloba a tots, no només com
a polítics i regidors, sinó com a homes i dones lliures que són. Com diu el
Sr. Duarte, és cert que han avançat molt, però en moltes ocasions no és
suficient. També és cert que fa anys era impensable regular la consolidació
de determinats  drets,  però moltes vegades aquests  drets  no s’arriben a
materialitzar com tocaria. Pensa que no han d’aturar i agraeix al Sr. Duarte
que presenti una sol·licitud recordant a l’equip de govern que han de penjar
banderes i aquesta moció que avui debaten, però creu que han d’anar més
enllà.  Com  han  dit,  la  regidoria  d’Igualtat  té  aquestes  competències
delegades  de  poder  arribar  un  poc  més  enllà,  de  poder  arribar  a  la
ciutadania, de poder fer tallers de sensibilització i conscienciació i, el més
important, d’assolir un respecte i una tolerància que moltes vegades no hi
és. Per això, el 26 de juny, a les 11 h, duran a terme, al pati de l’Escola de
música  i  dansa,  la  presentació  d’un  llibre  titulat  «Transfeminisme  o
barbàrie», amb una petita actuació musical, que durà a terme Alicia Ramos.
Si no i ha canvi de dates per part de l’associació que ho durà a terme, es
farà un taller de diversitat efectiva sexual i de gènere dia 30 de juny, al
Centre Cívic de Portocolom, a falta de concretar l’hora. Creu que són l’eina
indispensable per poder arribar a tota la ciutadania, a totes les edats i per
donar  visibilitat  a  molts  col·lectius  que,  per  desgràcia,  encara continuen
menyspreats.

La Sra. Maria Vidal anuncia que, des de Vox, no donaran suport a aquesta
moció.  Diu  que  consideren  que  volen,  en  tot  moment,  col·lectivitzar  la
ciutadania. Que l’article 14 de la nostra Constitució espanyola ja engloba
que tots els espanyols som iguals davant la llei, creu que no és necessari
intentar col·lectivitzar els ciutadans depenent del seu sexe, raça. Conclou
dient que des de Vox no estan d’acord amb això, per tant, no poden donar
suport a aquesta moció.

La Sra. Caterina Ramon manifesta que, evidentment, des d’Unides Podem
donaran suport  a aquesta moció.  Encara hi  ha molt  per  fer  i,  per  tant,
pensen que és absolutament necessària.

El Sr. Duarte diu que costa encara avui en dia digerir paraules com les que
ha pronunciat la Sra. Vidal, i que li diu amb tot el respecte. La lluita segueix
endavant,  perquè  encara  segueix  havent-hi  problemes  de  discriminació,
problemes d’integració i problemes de reconeixement de drets. És cert que
tots som iguals davant la llei, però demana si a la pràctica tots ho som.
Aquesta és la pregunta que Vox s’hauria de fer. Diu que en aquesta lluita a
vegades s’han trobat murs molt alts i és bo veure que persones com la Sra.
Cano, que és una nova generació de polítics, que es nota que han respirat
un aire més fresc, sigui  capaç d’haver pronunciat aquestes paraules des
d’un partit que, en el seu moment, es va oposar a aquesta Llei. Les coses
canvien, les persones evolucionen i creu que aquest ha de ser el camí. Ja
sap que Vox té una lluita totalment distinta a la que puguin tenir la resta de
partits polítics o col·lectius. Es queda amb les paraules de la Sra. Cano,
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sobretot vol remarcar que és del Partit Popular, però el fet que les persones
joves  del  Partit  Popular  es  postulin  i  tenguin  aquesta  postura,  al  final
evidencia que el problema és real, que el problema existeix i que és una
feina que han de fer tots conjuntament.

8.3 Votació

Sotmesa la moció a votació, s’obtenen 15 vots a favor (5 del Partit Popular,
3 del Partit Socialista de les Illes Balears, 3 del Bloc per Felanitx-APIB, 2 del
Pi-Proposta per les Illes, 1 del Regidor no adscrit i 1 d’Unides Podem) i 1 vot
en contra (de Vox Baleares)

En conseqüència, per majoria, s’acorda:

Primer.- L'Ajuntament de Felanitx mostra el seu suport a totes les persones
LGTBI que són perseguides i objecte de delictes d'odi i/o discriminació en
qualsevol faceta de les seves vides.

Segon.- L'Ajuntament de Felanitx es compromet a impulsar campanyes de
sensibilització  i  implicació  del  conjunt  de  les  institucions  en  la  tasca  de
promoure mecanismes de suport i respecte a cap al col·lectiu LGTBI.

Tercer.-  L'Ajuntament  de  Felanitx  insta  el  Govern  d'Espanya  a  seguir
treballant perquè en el marc legislatiu nacional se suprimeixin les teràpies
de reversió.

Quart.-  L'Ajuntament de Felanitx insta el  Govern d'Espanya que continuï
treballant i  fomenti  l'asil  i  refugi a persones LGTBI perseguides als  seus
països d'origen.

Cinquè.- L'Ajuntament de Felanitx insta el Govern d'Espanya a impulsar una
llei  per  a  la  igualtat  de  tracte  i  no  discriminació  del  col·lectiu  LGTBI,
abordant de manera integral els obstacles per a l'exercici de la seva plena
ciutadania i atenent de manera específica les necessitats de les persones
trans.

Sisè.-  L'Ajuntament  de  Felanitx  insta  el  Govern  de  les  Illes  Balears  a
continuar treballant en els centres educatius, les diferents administracions i
també en els centres de majors, la formació sobre la diversitat sexual. I
també es compromet a treballar en el Pla de convivència escolar per a la
igualtat de tracte per a les persones LGTBI. 

9.  ESTUDI  I  RESOLUCIÓ  DE  LES  MOCIONS  QUE  PUGUIN  SER
PRESENTADES I LA URGÈNCIA DE LES QUALS SIGUI DECLARADA DE
FORMA LEGAL
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En aquests moments, el batle manifesta que només Vox ha presentat una
moció urgent i anuncia un recés de 5 minuts, transcorreguts els quals, es
reinicia la sessió.

9.1.1  Moció  del  grup  municipal  Vox  en  relació  als  ressalts  del
municipi de Felanitx

A continuació, es veu la següent moció del grup municipal Vox en relació als
ressalts del municipi de Felanitx:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS:

Els ressalts aporten avantatges però no ens em d’oblidar del inconvenients,
es per això que els darrers 15 anys els ressalts reductors de velocitat s’han
estès per tot arreu i de qualsevol manera, fins i tot, en ocasions, per excés
de  zel,  arribant  en  alguns  moments  a  situacions  que  poden  resultar
exagerades.

Aquests elements, en general, aconsegueixen que es calmi el tràfic al carrer
on estan instal·lats, però poden ocasionar diferents inconvenients:
- Excessiva  incomoditat  per  els  usuaris  dels  vehicles  (siguin  coxes,
furgonetes, motos, bicicletes o autobusos).
- Molèsties físiques en els conductors professionals que treballen als
pobles o ciutats.
- Més renou en l’entorn generat per la sacsejada en la suspensió del
vehicle al passar per sobre del ressalt.
- Lleuger  augment  del  consum i  de les  emissions  contaminants  per
haver de reduir  la  velocitat  per  després  tornar  a  accelerar  (moltes  més
vegades),  en  lloc  de  desplaçar-se  a  velocitat  constant  al  llarg  de  tot  el
carrer.
- Possibilitat de major desgast i aparició de folgances dels elements del
xassís i tren de rodatge del vehicle (neumàtics, amortiment, direcció).  

Els reductors de velocitat són útils allà on el risc d’atropellament es més alt
i  fallen  altres  mesures,  però  no han d’instal·lar-se  de  qualsevol  manera
ignorant  els  inconvenients.  Es per  tot  això  que després de les primeres
experiències amb multituds de dissenys de ressalts sense cap normativa
que  els  regulés,  es  va  intentar  trobar  cert  equilibri  en  el  disseny  i
característiques dels reductors de velocitat.
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No hi hauria d'haver cap element que no complís la norma FOM 3053/2008
als carrers del nostre municipi. És obligatòria l’aplicació de la norma FOM
3053/2008, del setembre del 2008, prevista en la pròpia Llei Orgànica de
Trànsit i Seguretat Viària 339/1990, del 2 de març. En concret, en l'article
5.1 i 5.2 del Reglament General de Circulació, pel qual es desenvolupa la
Llei de Circulació, que qualifica com obstacles a la via (i per tant, s'han de
retirar)  aquells  elements  instal·lats  com  a  "ressalts  en  els  passos  de
vianants i  bandes transversals" que no s'ajusten a la  Normativa Tècnica
Bàsica  del  Ministeri  de  Foment,  que  en  aquest  cas  és  la  NORMA  FOM
3053/2008, publicada en el BOE.

Després de l’esmentat a la moció, queda ressaltada la importància del bon
manteniment que han de tenir els ressalts del nostre municipi de Felanitx,
per ajustar-se a la normativa i facilitar la bona circulació, evitant perjudicis
per els veïns.

La imatge a continuació, és el  ressalt  ubicat al C/Mare de Deu de Sant
Salvador, on es pot comprovar el mal estat d’aquest, els vehicles sofreixen
un gran impacte, en l’introduir-se dins els forats que s’han creat a la base
del ressalt i, a major tonatge del vehicle, major impacte, així com el mal
estat del pintat. 
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A la següent imatge es pot comprovar el deteriorament del pintat d’aquest
ressalt ubicat al mateix carrer.

Aquest carrer és un dels més transitats del  nostre poble, no només per
cotxes, per camions i bussos, així com motocicletes i bicicletes. 
Els alumnes de l’institut de Felanitx passen a diari per aquest carrer, uns
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dels  motius  a  remarcar  i  donar  més  importància  del  bon  manteniment
d’aquests.
En ser, ja de per sí, molestos per els usuaris que circulen, el fet d’estar en
mal  estat,  afegeix  un  perjudici  innecessari  i  a  la  vegada,  aquest,  pot
ocasionar, caigudes de ciclistes i motociclistes, així com averies o desgasts
als vehicles.

Per tot això, el GRUP MUNICIPAL VOX proposa, per al seu debat i
aprovació, si escau, els següents

ACORDS:

Primer: L’Ajuntament de Felanitx insta  l’òrgan competent, a la reparació i
repintat dels ressalts esmentats a la moció.

Segon: L’Ajuntament de Felanitx es compromet a revisar els ressalts del
nostre municipi i donar part a l’òrgan competent, en els cassos que no sigui
responsabilitat de l’Ajuntament, i aquests tinguin necessària la reparació de
desperfectes o necessitin algun manteniment.

Tercer: L’Ajuntament  es  compromet  a  facilitar  el  seguiment  de  les
reparacions i manteniments dels ressalts que així ho precisin a la regidora i
portaveu a l’Ajuntament de Felanitx, del grup municipal Vox.»

9.1.2 Votació de la urgència

No hi ha intervencions i se sotmet a votació la urgència de la moció, la qual
queda aprovada per majoria, en obtenir-se 12 vots a favor (5 del Partit
Popular, 3 del Partit Socialista de les Illes Balears, 2 del Pi-Proposta per les
Illes,  1  del  regidor  no  adscrit  i  1  de Vox),  3  abstencions (del  Bloc  per
Felanitx-APIB) i 1 vot en contra (d’Unides Podem)

9.2.2 Votació del fons de la moció

Sotmet a votació el fons de la moció i s’obtenen 9 vots a favor (5 del Partit
Popular, 2 del Pi-Proposta per les Illes, 1 del regidor no adscrit i 1 de Vox),
6 abstencions (3 del Partit Socialista de les Illes Balears i 3 del Bloc per
Felanitx-APIB) i 1 vot en contra (d’Unides Podem)

En conseqüència, per majoria, s’acorda:

Primer: L’Ajuntament de Felanitx insta  l’òrgan competent, a la reparació i
repintat dels ressalts esmentats a la moció.

Segon: L’Ajuntament de Felanitx es compromet a revisar els ressalts del
nostre municipi i donar part a l’òrgan competent, en els cassos que no sigui
responsabilitat de l’Ajuntament, i aquests tinguin necessària la reparació de
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desperfectes o necessitin algun manteniment.

Tercer: L’Ajuntament  es  compromet  a  facilitar  el  seguiment  de  les
reparacions i manteniments dels ressalts que així ho precisin a la regidora i
portaveu a l’Ajuntament de Felanitx, del grup municipal Vox.

10. DONAR COMPTE DEL DECRET DE BATLIA 2021-0516 DE L’EXP.
1327/2021

Es dóna compte del decret de Batlia 2021-0516, de l’expedient 1327/2021,
de delegació de la presidència de la Junta de Govern Local de dia 1 de juny
de 2021,  i els presents en queden assabentats.

11.  DONAR  COMPTE  DE  LES  RESOLUCIONS  ADOPTADES  PER  LA
BATLIA

Es dóna compte de les resolucions adoptades per la Batlia, que van des de
la núm. 426 fins a la núm. 566, i els presents en queden assabentats.

12.  RENÚNCIA  DE  LA  SRA.  BÁRBARA  MARGARITA  BARCELÓ
PASCUAL AL CÀRREC DE REGIDORA D’AQUESTA CORPORACIÓ

En  el  punt  12  de  l’ordre  del  dia,  el  batle  explica  que  la  Sra.  Bàrbara
Margarita Barceló Pascual, del grup municipal Partit Popular, ha presentat la
seva renúncia al càrrec de regidora d’aquesta Corporació,  mitjançant escrit
de 7 de juny de 2021, NRGE 2021-E-RE 1386 i procedeix a la lectura de
l’escrit, que es transcriu de manera literal:

«Sra. Bàrbara Margarita Barceló Pascual, amb DNI +++, domicili al C/ +++
de +++, núm. de telèfon +++ i adreça de correu electrònic +++, Regidora
d'aquest Ajuntament de Felanitx, davant el Sr. Batle-President, compareix i 

EXPOSA
 
Que  per  motius  personals  es  veu  obligada  a  renunciar  al  càrrec  de
REGIDORA del Grup Municipal PARTIT POPULAR, que ve exercint des de la
seva presa de possessió en la sessió constitutiva de la Corporació Municipal
celebrada el dia 15 de juny de 2019. 
Per això, 

SOL·LICITA 

Que  tenint  per  presentat  aquest  escrit  i  per  fetes  les  manifestacions
contingudes en aquest, previs els tràmits que procedeixin, li sigui acceptada
i  tramitada  la  seva  renúncia  a  aquest  càrrec  de  REGIDORA  de
l'AJUNTAMENT DE FELANITX.
 
Felanitx, a 07 de juny de 2021 
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Signat: Bàrbara M. Barceló Pascual»

Pren la paraula la Sra. Soler, la qual, en nom del Partit Popular, vol donar les
gràcies a la Sra. Bàrbara Barceló. Diu que hi ha moments a la vida en què
un ha de prendre decisions. Tot i que cada dia es parla més de conciliar vida
familiar i vida laboral, les dones no duen una capa per ser super woman i el
fet d’haver tengut dues criatures prematures i tot el que això comporta, ha
duit  la  Sra.  Barceló a  renunciar  a  ser  regidora,  tot  i  que és  una de les
persones que, a nivell de partit, més es mereix ser aquí, perquè fa molts
d’anys que fa feina, ha estat la presidenta de Noves Generacions des de ben
joveneta,  però en aquests moments la seva tasca familiar,  com a mare,
preval damunt les demés responsabilitats. Dóna novament les gràcies a la
Sra.  Barceló,  en nom del  grup Popular.  Al  mateix temps,  anuncia que el
següent candidat,  Sr. Miquel Manresa, també ha renunciat per motius de
gestió del seu negoci familiar. Diu que demà mateix el secretari enviarà la
documentació necessària a la Junta Electoral perquè pugui entrar el pròxim
candidat, Sr. Miquel Angel Escribano.

El  batle  agraeix  a  la  Sra.  Bàrbara  Barceló  la  feina  feta  com a regidora.
L’honra com a persona haver hagut de compaginar una responsabilitat com
és ser regidor del teu Ajuntament amb la sensació que no tenir el temps de
dedicació que voldries per al teu poble o per al teu partit, sigui quin sigui i
finalment haver decidit deixar pas als seus companys. Torna agrair a la Sra.
Barceló les hores dedicades i, especialment, les moltes males hores que li
ha suposat, en que no ho pareixi, estar pendent i preocupada per la política
municipal.

Seguidament, el batle sotmet a votació, i el Ple de l’Ajuntament de Felanitx
adopta, per assentiment unànime, el següent

A C O R D

Primer.-  Quedar assabentat  de la renúncia de la Sra.  Bárbara Margarita
Barceló Pascual, del Partit Popular, al càrrec de regidora de l’Ajuntament de
Felanitx. La renúncia s'ha formulat mitjançant l’escrit de dia 7 de juny de
2021 NRGE 2021-E-RE-1386, i es fa efectiva davant el Ple de l'Ajuntament
d’aquesta sessió, data en què es produeix la vacant del corresponent escó.

Segon.-  Indicar  que  la  persona  a  la  que,  a  judici  de  la  Corporació,
correspondria cobrir la vacant és el Sr. Miquel Manresa Binimelis, el candidat
núm. 8 de la candidatura proclamada a les Eleccions Locals del dia 26 de
maig de 2019 del Partit  Popular a la circumscripció electoral  de Felanitx,
publicada en el Butlletí Oficial de les Illes Balears núm. 53, de dia 24 d'abril
de 2019, si bé el Sr. Manresa també ha presentat escrit de renúncia a ser
proclamat electe, mitjançant escrit de 8 de juny de 2021, NRGE NRGE 2021-
E-RC-2568 .

Tercer.- Remetre a la Junta Electoral Central l’escrit de renúncia que, així
mateix, ha presentat el Sr. Miquel Manresa Binimelis a ser proclamat electe,
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i  la  ratificació  davant  el  secretari  de  la  Corporació,  perquè  en  quedi
assabentada i procedeixi en conseqüència.

Quart – Indicar que la persona a la que, a judici de la Corporació, correspon
cobrir  la vacant després de la renúncia del  Sr.  Manresa, és el Sr.  Miguel
Ángel Obrador Escribano, candidat núm. 9  de la candidatura proclamada a
les  Eleccions  Locals  del  dia  26 de  maig  de 2019 del  Partit  Popular  a  la
circumscripció electoral de Felanitx, publicada en el Butlletí  Oficial de les
Illes Balears núm. 53, de dia 24 d'abril de 2019.

Cinquè.- Remetre certificació del present acord a la Junta Electoral Central
als efectes d’expedir la credencial  acreditativa de la condició d’electe en
favor del candidat a qui correspon cobrir la vacant produïda.

Sisè.- Notificar el present acord als interessats en forma legal.

13. PRECS I PREGUNTES

Intervé la Sra. Catalina Soler i manifesta que a la passada plenària, i ja són
dues, es va presentar una moció per part del Partit Socialista quant a la
devolució de la taxa de fems. La Sra. Massutí constantment li deia, amb el
seu to, «Sra. Soler torni els doblers». Diu que un dels Ajuntaments que li
varen posar per exemple és Calvià i ara llegirà on el Partit Popular de Calvià
demana a l’Ajuntament de Calvià que torni els doblers a tota aquesta gent
que tenen paralitzada, més de 1.000 expedients de bonificació de taxa de
fems sense contestar. Per tant, posa de manifest que Calvià no ha bonificat
absolutament res. Ho manifesta i ho diu públicament. També diu que, a dia
d’avui,  el  que  sí  que  ha bonificat  ha  estat  Inca.  Explica  que,  posats  en
contacte  amb  l’Ajuntament  d’Inca  i  comparat  amb  Felanitx,  les  nostres
ordenances no ho permeten. L’ordenança de cobrament de la taxa de fems
de Felanitx, aprovada per l’anterior equip de govern d’esquerres, del que el
Sr.  Duarte  en  formava  part,  no  així  el  Partit  Popular,  no  permet  poder
bonificar la taxa de fems. Per tant, afirma, l’equip de govern ha fet la tasca
que li corresponia, ha intentat esbrinar als Ajuntaments que varen entendre
que la Sra. Massutí deia, i Calvià no ha tornat absolutament res, les té totes
aturades damunt una taula sense ser capaç de saber com ho pot bonificar;
Inca ho ha fet, però comparat amb Felanitx, igual que va dir de Pollença, no
tenim la mateixa ordenança que ho permeti. Per tant, aquesta és la tasca i
la contesta a la passada pregunta de que la Sra. Soler torni els doblers.
Assegura que la Sra. Soler no sap com pot tornar els doblers a aquesta gent
si no ha de cometre una il·legalitat.

El Sr. Duarte vol que li aclareixin si aquest és el procediment normal en el
torn de precs i preguntes, que és on l’oposició formula els precs i preguntes
a l’equip de govern, una regidora de l’equip de govern doni compte d’una
pregunta que se li va fer i que va contestar de manera oral a la darrera
sessió plenària, sense estar a l’ordre del dia. Així com altres vegades sí que,
en el torn de donar compte, altres regidors han donat compte del que han
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volgut,  perquè  han  estat  lliures  d’explicar  el  que  han  volgut  i  en  altres
ocasions  ho han  fet  a  petició  de partits  concrets,  no  entén  ara  aquesta
inserció de la Sra. Soler, que ara governa, no està a l’oposició, per fer no sap
si  un prec o una pregunta.  Demana si  el  secretari  li  pot  aclarir  si  és el
procediment habitual que l’equip de govern interpel·li l’oposició en el torn
de precs i preguntes.

El batle diu que contestarà ell. Explica que el que s’ha anat fent de forma
bastant habitual és que en moltes ocasions s’ha tornat fer referència a les
preguntes que ja han quedat contestades i no ha passat res. Per tant, això
continuarà  essent  així.  Cas  contrari,  s’ajustaran  en  tot  moment  al
compliment estricte del Reglament i no hi haurà cap tipus d’intervenció, ni
cap  modificació.  Creu  que  el  debat  polític  permet,  sobretot  quan  són
aclariments de calat  més que important,  fer aclariments sobre qüestions
que no haguessin quedat resoltes la primera vegada. 

El Sr. Duarte manifesta que sí que es pot fer això, dins l’ordre del dia, no en
aquest torn. No diu que la Sra. Soler no pugui opinar.

El batle replica que ell diu que sí. Si el batle vol donar torn d’intervenció
perquè els regidors puguin explicar el que els doni la gana, els ho donarà.
Diu  al  Sr.  Duarte  va  ser  regidor  quan  a  aquest  Ajuntament  es  podia
intervenir per donar compte de qualsevol àrea.

El Sr. Duarte interromp per dir que encara és regidor.

El batle li contesta que sí, però de l’altra banda. Diu al Sr. Duarte que no li
vengui amb aquests matisos perquè no vénen al cas.

El Sr. Duarte remarca que havia adreçat la pregunta al secretari.

El batle replica que ell li ha contestat.

El Sr. Duarte insisteix que li contesti el secretari, no cal que ho faci ara, li pot
contestar per escrit. Li agradaria saber si aquesta és la forma correcta.

La Sra. Damiana Massutí diu que li agradaria contestar, si pot.

El  batle li  demana que contesti,  que es tracta de fer-ho amb un poc de
respecte.

La Sra. Massutí demana a la Sra. Soler si li pot mostrar o, ara mateix, dir si
hi ha cap informe que digui que no es pot tornar el percentatge als negocis
que  han  hagut  de  tenir  tancat  el  temps  de  la  Covid.  Demana  si  li  pot
mostrar l’informe on diu que no es pot tornar. Que li mostri.

La Sra. Soler contesta que si la Sra. Massutí vol interrompre la sessió, la
deixa anar al seu despatx, tornar i, arran de la moció presentada pel PSOE, li
passi  les  línies  i  la  informació  de  l’interventor  de  que  disposava,  li  pot
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mostrar. Però ara aquí té la informació del Ple d’avui. Si vol, en acabar el Ple,
pot anar al seu despatx i tendrà, arran de la moció que varen presentar com
a PSOE, la informació que va demanar. Diu a la Sra. Massutí que, de totes,
maneres, li contestarà. Entén el nerviosisme del PSOE . En aquest moment
la Sra. Soler atura la seva intervenció i demana a la Sra. Massutí què fa. Li
diu que l’educació i el respecte és molt important i ella no ha interromput en
cap moment la Sra. Massutí

La Sra. Massutí replica a la Sra. Soler que l’educació l’ha de mostrar al seu
company,  perquè  ell  sí  que  l’ha  interrompuda.  Repeteix  que  vol  veure
l’informe i exigeix a la Sra. Soler que li mostri a ella i a tots els felanitxers i
si li apaga el micro, l’encendrà perquè la sentin millor.

La Sr. Soler diu que, en primer lloc, intervenia ella. En segon lloc, entén que
el PSOE estigui nerviós, entén que la Sra. Massutí encara hi estigui més,
entén que per a ells no és una setmana agradable, entén que avui a aquella
cadira d’allà (assenyala la cadira del batle), hi havia d’haver el Sr. Duarte i
no hi és, tot això ho entén. No entén com el PSOE encara no ha fet un acte
de constricció, de demanar què ha passat, això no ho entendrà mai.

El Sr. Duarte replica que la Sra. Soler no ha d’entendre res.

La Sra. Soler demana al Sr. Duarte si també l’interromp.

El Sr. Duarte contesta que la Sra. Soler tracta qüestions que no venen al cas.

El batle crida l’atenció al Sr. Duarte i demana a la Sra. Soler que continuï.

La Sra. Soler diu a la Sra. Massutí que va deixar de ser membre de l’equip
de govern a l’octubre i sap, igual que ella, que va ser incapaç, com a equip
de govern, de dur a terme la bonificació de la taxa de fems. Li diu que ella,
en  ple  Covid,  amb  els  negocis  tancats,  va  ser  capaç  de  dur  aquesta
bonificació a plenària. Que ella, que avui ve aquí amb la bandera, demostra
que ignora realment la normativa d’aquest Ajuntament. L’estat d’alarma es
va decretar dia 14 de març i ella, fins dia 25 de setembre, va ser regidora de
l’equip de govern. Ella, des del 14 de març fins al 25 de setembre, que era
quan els negocis estaven tancats, no va ser capaç de tornar els doblers als
ciutadans de Felanitx. Per tant, el mateix informe que té la Sra. Soler, el té
la Sra. Massutí. I si no el té la Sra. Massutí, el tenen altres membres que
formaven part del  seu equip de govern. Quan la Sra. Massutí  li  dugui la
informació de quan governava, la Sra. Soler traurà la seva.

La Sra. Massutí  ironitza que la Sra.  Soler no la té, perquè si  la tengués,
hauria anat a dur-la.

La Sra. Soler afirma que no ve aquí a fer comèdia, ni teatre, com la Sra.
Massutí.

La Sra. Massutí recorda que la Sra. Soler ha dit que aniria a cercar-ho al seu
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despatx. Demana si es podria fer amb un senzill decret de batlia o amb un
acord de Junta de Govern.

La Sra. Soler contesta que no, perquè l’Ordenança municipal de la taxa de
fems no ho permet.

La Sra. Massutí afirma que no és cert.

La Sra. Soler diu que si es podia fer,  la Sra. Massutí, que fins dia 25 de
setembre va formar part de la Junta de Govern, i que hi anava per altres
temes, ho havia d’haver fet. 

En aquests moments, la Sra. Ramon mostra la seva intenció d’abandonar la
sessió, perquè, diu, l’oposició no tendrà temps de fer preguntes.

La Sra. Soler manifesta que contestarà cada vegada que li faci falta.

La Sra. Ramon li manifesta la seva conformitat, però li demana que ho faci
en el torn que li pertoca, perquè ara utilitza un temps que no li correspon.
Seguidament, essent les 22:20 h, abandona la Sala.

La Sra. Massutí retreu a la Sra. Soler que només parla del passat i això és el
present.  Li  torna exigir que tregui l’informe que digui  que no es pot fer.
Demana si també hi ha un informe del que costaria a l’Ajuntament. Afirma
que pensen en altres coses, treuen doblers i doblers i doblers. Demana a
què ajuda l’Ajuntament a la gent que ho passa malament, als comerços.
Afirma que no han fet res. Diuen que hi ha millores de carrers i demana on
hi ha una millora del carrer Major, per exemple, important a Felanitx, molt
important per als comerciants. Demana amb què han ajudat, si amb un val.
Demana que vagin a ajudar de bon de veres a la gent que ho necessita i
que es deixin de projectes grossos i de geleres.

El batle diu que no sap si tornar 7 o 8 punts enrere, quan era un problema
que  aquest  Ajuntament   hagués  posat  damunt  la  taula  4  milions  del
superàvit per resoldre problemes. Demana a la Sra. Massutí si, en el cas
que hi haguessin posat el carrer Major hi hauria votat a favor. No sap si el
problema és aquest, que no han pensat a posar el carrer Major. No sap què
dir a la Sra. Massutí, però no es cansarà de dir-li que li falta elegància a les
intervencions, molt educadament.

La Sra. Massutí replica que li agradaria que també ho digués als altres.

El batle contesta que, en ser el seu moment, els ho dirà.

13.1 Mal  estat  d’una arqueta de clavegueram a l’entrada de Vall
d’Or

La Sra. Maria Vidal diu que dia 13 de maig hi va haver una entrada en el
Registre sobre una queixa d’una arqueta del clavegueram a l’entrada de Vall
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d’Or, que estava totalment desclavada i, fins i tot, s’havia introduït dins la
canal d’aigua. No es va fer res, suposa que un dels veïnats hi va posar un
poc de ciment, es va llevar el ciment i després s’hi varen posar dues canyes
clavades amb una cordeta, que era totalment un perill. Sap que fa uns dies
s’hi va posar una placa metàl·lica, suposa que per amortiguar, però no s’ha
reparat. Demana si tenen pensat fer-ho, ja que ara hi ha més trànsit i és
bastant perillós, sobretot per als ciclistes, ja que amb els bots dels cotxes la
placa  es  va  desplaçant  i  diverses  vegades  els  usuaris  l’han  haguda  de
recol·locar.

El Sr. Aznar contesta que s’ha fet un seguiment d’aquesta incidència i ara,
vists els pressuposts de diferents empreses per realitzar aquesta tasca, s’ha
encomanat a Excavaciones s’Horta.

13.2 Epígrafs d’empreses que podien participar en la subvenció per
pal·liar els efectes de la Covid

El Sr. Miquel Lluís Mestre planteja una pregunta a tot l’equip de govern,
perquè  no sap qui  li  ha  de  contestar.  Si  correspon  al  Sr.  Rubio,  li  pot
contestar en un altre moment. Demana qui va triar els epígrafs de reacció
econòmica per pal·liar els efectes de la Covid, que és la subvenció entre
Comunitat  Autònoma,  Consell  i  Ajuntament.  En definitiva,  quí  va  decidir
quina tipologia d’empreses podien participar, o no, en aquesta convocatòria.

La  Sra.  Melania  Mesquida  contesta  que  es  va  acordar  a  les  reunions
polítiques que fan els membres de l’equip de govern i es varen regir per
aquelles empreses que no havien rebut ajudes durant els darrers mesos. Es
varen fixar més en empreses com per exemple les de serveis. La idea inicial
era ajudar al sector turístic, però a les bases generals de la subvenció del
Consell no hi cabia només bonificar les empreses que havien estat obertes
de temporada i poder ajudar de manera un poc més forta a les empreses
que durant tot l’any havien hagut de tenir tancat i no s’havien pogut acollir
a  les  anteriors  ajudes.  Per  això  varen  decidir  posar  el  màxim  nombre
d’empreses que poguessin, per tal que rebessin la major ajuda possible. El
tema de més alimentació a les que havien estat essencials durant l’estat
d’alarma, no les hi varen incloure perquè l’equip de govern va considerar
que  en  aquell  moment,  malgrat  ser  perjudicades,  eren  les  menys
perjudicades que altres. I com que volien arribar al màxim nombre possible,
varen elegir més el sector serveis.

13.3 IAEs de Felanitx

La Sra. Damiana Massutí diu que la seva pregunta fa referència al mateix
que la del Sr. Mestre. La volia dirigir al Sr. Rubio, però veu que l’ha de fer a
la Sra. Melania Mesquida. Demana si saben els IAE que hi ha a Felanitx.

El Sr. Rubio contesta que, com ha dit la Sra. Mesquida, varen mirar tots els
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epígrafs que tenien,  fins i  tot  els  epígrafs que s’havien subvencionat en
altres convocatòries i des d’altres institucions, per no deixar buits a algun
sector i que quedàs fora de cobertura. Varen agafar tot el que era sector
comerç i sector serveis de dins la relació d’IAE de Felanitx, que no son IAEs,
les famílies s’entenen per CENAEs, i a partir dels distints CENAEs, varen
agafar els IAEs que a la relació estaven representats. Potser algun els va
poder passar, però, en principi, estan tots coberts. La única cosa que varen
poder esbrinar dins aquesta línia va esser això i la quantia. La quantia partia
de 1.500€ a 3.000 i varen decidir acotar-la en 1.500 perquè més gent hi
pogués accedir. Diu que això s’ha fet exactament igual a totes les Balears i
els  varen  dir  que  som  dels  municipis  que  més  IAE  han  posat  perquè
poguessin ser beneficiaris d’aquesta línia d’ajudes. Diu que varen fer feina
amb la relació facilitada per l’ATIB i  la Sra. Mesquida va treure tots els
epígrafs que estan donats d’alta en les diferents CENAEs de les diferents
famílies d’activitats econòmiques.

13.4 Caseta de bústies en mal estat

La Sra. Maria Vidal recorda que el Sr. Aznar li va comentar que miraria el
tema  de  les  bústies  de  devora  els  bombers.  Segueixen  en  un  estat
deplorable i no sap de quina manera els veïns reben la correspondència.
Demana si n’han donat part i si la reparació està en procés.

El Sr. Juan Aznar contesta que, segons converses amb el cap de la Brigada,
s’intenta que Correus entregui les claus per poder desfer i muntar de bell
nou la caseta.

13.5 Investigació dels atemptats contra el patrimoni etnològic

La Sra. Maria Mesquida voldria saber si es du a terme alguna investigació
per part de la Policia Local  o Guàrdia Civil  per saber qui comet aquests
atemptats contra el  patrimoni etnològic,  com són les pintades o grafitis.
Aquests dies se’n han vist per la carretera de Sant Salvador, Cas Concos,
entre es Carritxó i s’Horta.

El Sr. Sebastià Adrover explica que sí que ho han mirat i  que no és un
problema només del nostre municipi, també altres estan afectats. Pareix
com una cridada a fer aquestes pintades, perquè varen sorgir en molts pocs
dies. Han mirat amb la Policia Local i la Guàrdia Civil, però és un tema molt
molt difícil.

La Sra. Maria Mesquida diu que a Campos hi ha el mateix tipus de pintades.

El  batle  manifesta  que,  al  parèixer,  és  una  altra  modalitat  de  turisme
incorporat a Mallorca, ja que hi ha que referències una de les marques que
han fet ve de fora i hem duit la mala sort que aquesta persona s’hagi fixat
en totes les parets de pedra que va topar anant cap a Vilafranca, cap a
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Campos, cap a Portocolom ... Per tot on varen circular, varen deixar marcat
el nostre patrimoni.

13.6 Ordenança de publicitat.

El Sr. Francisco Duarte demana al batle qui és el regidor encarregat i com
es troba l’ordenança de publicitat que venia al Pla Normatiu d’enguany.

El  Sr.  Rafael  Rubio explica  que quan va entrar  el  nou equip  de govern
estava pendent l’ordenança de publicitat. Diu que hi han fet una mica de
feina, fins i tot alguna empresa s’ha dirigit a l’Ajuntament per donar la seva
visió  del  tema  publicitari,  sobretot  en  qüestió  de  tanques  i  ara  estan
pendents que es faci  un informe per començar a elaborar-la.  L’equip de
govern va trobar que, en aquests moments, i davant totes les tasques que
tenien, aquest assumpte no era prioritari, per això no s’hi ha posat, però
una vegada s’hagi reincorporat, serà una de les primeres tasques que durà
a terme.

El Sr. Duarte opina que la publicitat sí que té una certa importància, perquè
dins Felanitx hi ha una sèrie de tanques publicitàries i marquesines, que són
propietat  de  l’Ajuntament,  i  ara  mateix  una  empresa  sense  contracte
publicita  i  cobra pel  seu  ús,  sense  que l’Ajuntament  cobri  cap  tipus  de
lloguer d’aquests espais. Per tant, és molt necessari que l’ordenança estigui
vigent per poder controlar aquesta empresa que il·legalment ara mateix fa
un ús indegut d’aquestes tanques publicitàries. Per precisar un poc més,
creu que el cas més destacat és la tanca de davant l’estanc de la plaça de
ses palmeres,  que l’empresa que abans tenia el  contracte de gestió,  en
espera que sortís una nova ordenança, gratuïtament va posar una publicitat
que indicava el Centre Cultural i la Fundació Cosme Bauçà, fa uns 3 anys, i
ara mateix aquesta publicitat s’ha canviat per una altra. Repeteix que creu
que és prou important, ja que l’Ajuntament ha perdut un indicador gratuït, i
actualment s’exploten aquests espais publicitaris.

13.7 Obres a la plaça Comerç de Portocolom

La Sra.  Maria  Vidal  demana a  la  Sra.  Catalina  Soler,  com ja  ha fet  en
anteriors plenàries, per la plaça Comerç. A l’anterior Ple la Sra. Soler li va
comentar que es tractava de petites obres sense rellevància, però ara ha
vist que es repara el camí i demana si realment s’ha donat la importància
que tenia el desnivell de la carretera i els riscos per als usuaris i si tenen
pensat fer alguna cosa més.

La Sra. Soler contesta que no, el que s’havia de fer a la plaça Comerç és el
que s’ha executat, que està a punt d’acabar aquesta setmana. No es fa res
més,  no  s’arregla  el  desnivell  ni  res  més,  perquè  creu  que  arreglar  el
desnivell  d’aquesta  plaça  és  un  bon  problema.  Per  tant,  s’han  fet  les
millores de la plaça amb els criteris tècnics.
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13.8 Informe sobre pobresa infantil

El Sr. Miquel Lluís Mestre diu que avui han vist en premsa l’informe de l’Alt
Comissionat per la Pobresa Infantil i tenim la deshonra de ser el municipi
amb més pobresa de Mallorca, en concret, amb un 32,6% amb dades de
2018.  Demana  quines  actuacions  durà  a  terme  l’equip  de  govern  per
intentar pal·liar aquest drama.

La Sra. Catalina Soler explica que el que fan per treure aquests informes és
agafar dades del registre de famílies amb el nombre de fills i creuar-les amb
dades de declaracions de l’IRPF. Per tant, no ho han d’amagar, aquesta és
una realitat que tenim. L’Àrea de Serveis Socials avui ha parlat amb altres
municipis amb aquesta problemàtica per veure quines són les polítiques que
poden dur a terme. Cosa diferent és que, després, l’Àrea de Serveis Socials
faci  una  aportació  econòmica  per  aquests  nins.  Que  surtin  aquestes
estadístiques de nivell de pobresa no vol dir que després les falti menjar o
necessitats  bàsiques,  perquè  ho  cobreix  Serveis  Socials,  això  és
l’estadística. Per tant, el que intentaran fer és una actuació conjunta entre
tots els Ajuntaments, per veure quines mesures poden prendre. Tenen clar
que una d’elles és l’orientació  laboral,  es a dir,  que els  pares d’aquests
infants puguin fer feina dins el mateix municipi. Hi fan feina, perquè Serveis
Socials fa més de 15 dies que era coneixedor d’aquestes dades.

13.9 Neteja de solars

La  Sra.  Gracia  González  diu  que  aquest  cap  de  setmana  han  vist  una
publicació on es comenta la neteja que s’ha fet de l’abocador suposadament
il·legal o desconegut per aquest Ajuntament fins fa uns mesos. També han
tengut  constància que,  a més d’un solar  que hi  ha davant Es Lledoner,
també s’ha netejat un solar del carrer Sant Agustí, cantonada amb Socors.
Demana  si  no  existeix  algun  sistema  per  saber  qui  són  els  propietaris
d’aquests solars. Ella mateixa ja contesta que entén que sí, que sap que hi
ha un sistema,  que és  el  Registre  de  la  Propietat.  També demana si  a
aquest  Ajuntament  es  prenen  decisions  de  netejar  els  solars  i  si  tenen
pensat fer una llista de solars per fer net i que la gent s’hi vagi apuntant.
Pareix que han agafat el costum que, quan hi ha una queixa d’un veïnat
perquè un solar és brut, l’Ajuntament va a netejar-ho i això pot dur a una
inèrcia, des del seu punt de vista, perillosa. L’Ajuntament ho fa bé, ho fa
net i evita problemes de salubritat, però demana que li expliquin si pensen
fer  algun  tipus  de  regulació  en  aquest  sentit,  per  poder  sancionar,  si
pertoca, o, com a mínim, interpel·lar els propietaris que tenen descuidats
els solars.

La  Sra.  Catalina  Soler  contesta  a  la  Sra.  González  que,  no  sap  si  per
ignorància, o perquè ho ha volgut fer, perquè no creu que ho ignori, ho ha
mesclat tot. No té res a veure un abocador amb un solar. Està segura que la
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Sra.  González  ho  sap,  que  la  seva  formació  li  dóna  per  entendre-ho.
L’abocador de ca n’Alou, efectivament no té ni propietaris, perquè la Sra.
González sap, perquè la seva formació professional li dóna per això, que
s’han hagut de fer dues publicacions en el BOE perquè l’Ajuntament pugui
fer  l’execució  subsidiària  d’aquesta  neteja.  Quant  al  solar  de  davant  el
col·legi Es Lledoner, ara ja pot dir que han trobat el propietari. En aquest
solar hi ha una delimitació del puig de Sant Nicolau, que ha desaparegut i
entre  un  tram  i  un  altre  queda  un  passadís  que  no  té  titularitat.
L’Ajuntament no només va fer net aquests passadís, sinó que hi va fer un
tros dins el solar particular. Han avisat el propietari que no li poden netejar
pus i que quan tornin rebre queixes del policia tutor, sí que netejaran el
caminet,  perquè  no  troben  els  titulars  i  molt  probablement  sigui  de
titularitat municipal, però no els solars. Pel que fa al solar del carrer de Sant
Agustí,  no s’ha netejat,  de fet, està brutíssim i una de les mesures que
pensen posar en marxa, és requerir els propietaris que procedeixin al seu
tancament. Una de les coses que aquest equip de govern ha fet després del
19 d’octubre, ha estat fer el tancament dels solars municipals del carrer
Tintorera,  perquè  aquest  solars  municipals,  i  la  Sra.  González,  com  a
regidora d’Urbanisme ho tocaria saber, no eren cap exemple. L’Ajuntament
no podia anar a cap particular a exigir-li  el tancament del seu solar, perquè
els de l’Ajuntament estaven fets un desastre. Per tant, els varen netejar i
els varen tancar.

Segueix la Sra. Soler i explica que varen rebre un avís per la línia verda que
en el solar del carrer Sant Agustí s’hi havien tirat 2 matalassos damunt la
voravia i altres restes, com waters, etc. Va passar ben igual a un solar que
hi ha devora una empresa al polígon, hi havia 2 o 3 matalassos damunt la
voravia i en manco de 5 minuts aquests matalassos varen comparèixer dins
un solar, i també varen rebre una queixa per línia verda. Afirma que no
aniran a netejar res particular i avança que ara la seva tasca serà que els
propietaris  de solars  urbans,  al  manco,  els  tanquin tal  com estableix  la
normativa.  De  cara  a  la  temporada  turística,  començaran  pels  de
Portocolom i després continuaran amb els de Felanitx. Al del puig de Sant
Nicolau no li podran dir ni obligar, perquè és rústic. Tant el de Sant Agustí,
com el de Portocolom, del qual també hi ha queixes, són urbans. L’únic que
fa l’Ajuntament és, cas que s’hi tirin voluminosos grossos, com aquests dos
casos,  anar  a  retirar-los.  El  del  carrer  de  Sant  Agustí  el  poden  seguir
públicament, perquè va sortir al facebook i va contestar el que havia escrit
la queixa a la línia verda. Quan hi ha un particular que vol fer un tros net i
ho treu tot defora, l’Ajuntament hi col·labora enviant-hi Deixalles a recollir-
ho.  Entre tots intenten millorar  la  neteja de Felanitx,  encara no ho han
aconseguit, però en algun moment ho aconseguiran.

13.10 Sol·licitud d’habilitació d’un lloc per a caravanes

La Sra. Maria Vidal, en relació a una pregunta que va fer a un anterior Ple,
sobre  una  sol·licitud  que  va  entrar  pel  Registre  per  habilitar  una  zona
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adaptada per a caravanes, diu que a algunes Comissions Informatives s’ha
comentat aquest tema, perquè hi ha una sèrie de queixes que a Portocolom
s’hi  tornen  acumular  les  caravanes.  Demana  si  l’equip  de  govern  s’ha
replantejat adaptar un lloc i quin és el pla d’actuació sobre aquest tema.

El balte contesta que hi ha hagut dues vies. Una és una proposta particular i
l’equip  de  govern  es  va  comprometre  a  que  els  tècnics  municipals
avaluassin si traslladar-la al Consell suposaria algun tipus de complicació.
Explica que, concretament aquest cas que varen plantejar era dins rústic i
l’equip  de  govern  va  dir  que  els  intentarien  ajudar  perquè  demanassin
autorització,  cosa  que  serà  un  poc  complicada.  L’altra  és  respecte  a
l’acumulació que hi ha darrerament al Babo. L’Ajuntament ha demanat una
reunió amb Costes, com a propietària dels terrenys que s’ocupen, per parlar
de  quina  actuació  ens  deixaria  dur  a  terme  per  poder  regular  d’alguna
manera aquest estacionament, ja que darrerament s’hi posen en cordó i
directament queda totalment colapsat. Tenen una proposta de definir un
poc l’espai  d’aturada de vehicles a aquella  zona, però primer necessiten
l’autorització de Costes.

13.11 Actes de la comissió de seguiment de les obres del moll de la
Duana

Respecte a la comissió de seguiment de les obres del moll de la Duana, i ja
que el batle, com va quedar clar a la primera reunió, és el representant
polític,  el  Sr.  Pau  Massutí  li  demana  si  podria  fer  arribar,  de  manera
sistemàtica, les actes de les reunions d’aquesta comissió a tots els regidors
del Consistori, ja que no en tenen informació directa.

El  batle  contesta  que  en  parlarà  amb  Ports  i  suposa  que  no  hi  haurà
inconvenient. Explica que a la primera reunió només els varen informar dels
llocs on es farien les cates. A la darrera sí que ja varen parlar de les cates
La proposta és conservar una filada més de la línia de la mar. Es va tornar
posar damunt la taula el tema de que seria necessari formigó a la part de
dins, diu que s’acosten a una realitat, i és que no hi haurà cap tècnic que
informi un projecte que no tengui les garanties tècniques que, en estar les
obres, no se’n anirà tot. Es va comentar sobre la identificació de la pedra a
la part superior, perquè pareixia que no era necessària la identificació de les
pedres. Tots els que hi eren presents, més i menys entesos, varen incidir
que, perquè quadràs l’empedrat, i ja no només per respectar la forma, sinó
perquè bastassin les pedres i no haguessin de fer més aportació, es marcàs
la part superior de les pedres i que això es faria constar a l’acta, però no
l’ha  vista.  Es  va  parlar  del  punt  concret  on  s’aguanta  la  grua  i  es  va
determinar que es marcassin els punts de suport, etc Diu que, de totes
maneres, traslladarà la petició a Ports.

13.12 Format de festes patronals de 2021
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La  Sra.  Damiana  Massutí  demana  al  Sr.  Acosta,  ara  que  la  FELIB  ha
anunciat que enguany es podran celebrar les fetes patronals, quin format de
festes fa comptes fer als distints nuclis i si es farà alguna cosa dins el Parc
municipal.

El Sr. Pedro Acosta contesta que fan feina en el programa de les festes
d’estiu, que està a punt de sortir. Es faran totes les festes que es puguin
fer,  evidentment,  subjectes  a  les  normes  Covid  que  hi  hagi  en  cada
moment.  Quant  a  verbenes  i  Sant  Agustí,  apuren  al  màxim  el  tema
contractació, per veure què podran fer, perquè, com saben, un dia pareix
que podran entrar 3.000 persones al parc, i l’altre pareix que només n’hi
podran entrar 500. Tenen controlat el tema contractació, que és el que més
el preocupa, i aniran vegent. No sap si ja contestat el que volia saber la
Sra. Massutí

La Sra. Massutí contesta que sí, però voldria saber si ja hi ha alguna cosa
contractada., o si  esperaran al  darrer moment. Entén que, si esperen el
darrer moment, moltes actuacions ja estan agafades.

El Sr. Acosta contesta que no hi ha res contractat.

13.13 Passos de vianants i cruïlla de can Tanca de s’Horta

La Sra. Maria Vidal, en relació als passos de vianants i a la cruïlla de can
Tanca, demana al Sr. Adrover com du el procés, perquè li va comentar que
havien de decidir quina era la solució més idònia per solventar el perill de la
cruïlla i els passos de vianants estaven el tràmit.

El Sr. Sebastià Adrover contesta que s’ha enviat al Consell la sol·licitud per
asfaltar la carretera, des de més o menys can Picó, fins a la rotonda de can
Taconer.  També  se’ls  va  traslladar  la  problemàtica  de  la  cruïlla  de  can
Tanca.  Dijous  de  la  setmana  passada  es  varen  conèixer  amb  els
responsables de la nostra zona i, a més d’haver-ho enviat telemàticament,
també els ho va donar en mà. Li vren dir que farien un estudi de la cruïlla,
perquè afecta un carrer de l’Ajuntament i una carretera seva. En haver-lo
fet, decidiran conjuntament.

13.14 Licitació del contracte de recollida de fems, de neteja viària i
de construcció de la deixalleria

El Sr. Miquel Lluís Mestre demana com tenen la licitació del contracte de
recollida de fems, de neteja viària i de construcció de la deixalleria.

La Sra. Soler contesta que, quant a la deixalleria, divendres va entrar el
darrer paper. Hi havia una contradicció entre l’informe que ens varen enviar
fa 2 mesos i, segons els tècnics municipals, no va anar bé. Per tant , ens
han hagut d’enviar un altre informe. La tècnica de la Conselleria de Medi
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Ambient  està de baixa indefinida,  ens ha costat  molt  aconseguir  aquest
darrer informe. Una vegada ha arribat aquest informe, s’ha  dit al Sr. Roca,
redactor del projecte, que s’adapti a les modificacions i al que diu l’informe,
que el dugui a visar, una vegada visat entrarà a l’Ajuntament i s’iniciarà la
licitació de la deixalleria. 

Segueix la Sra. Soler i comenta que, quant a la licitació de la recollida de
fems, etc, acaba dia 18 l’exposició pública de l’estudi de costs econòmics,
l’empresa Melchor Mascaró ja ha presentat una al·legació. Cap de les dues
empreses que actualment fan el servei, Melchor Mascaró i Fomento, no han
demanat les pròrrogues, per tant, que comptin que dia 31 de novembre no
hi haurà pròrrogues i hauran de seguir donant el servei amb factura per
servei prestat, evidentment, amb l’informe desfavorable de l’interventor, ja
ho diu davant davant, perquè no hi haurà contracte. Però esperen i desitgen
tenir-ho bastant avançat.

13.15  Contracte  de  les  empreses  de  comunicació  que  cobreixen
actes de l’Ajuntament

El Sr. Francisco Duarte diu al batle que el passat 30 d’abril varen acabar les
pròrrogues dels contractes de les empreses de comunicació que cobrien els
actes de l’Ajuntament, una, prou important, perquè permet retransmetre
aquestes  sessions  plenàries.  Demana  com  i  quan  sortiran  les  noves
licitacions  i  si  hi  haurà  canvis,  ja  que  ara  hi  ha  una  persona  dins
l’Ajuntament dedicada a la comunicació, a jornada completa, cosa que no hi
havia abans, quan es varen fer aquests contractes.

El  batle  contesta  que,  certament  aquest  contracte  va  acabar,  però  han
considerat que ara mateix no és prioritari tornar treure la licitació, ja que el
servei es presta i funciona bé. Cas que es torni treure, es farà en vistes a
disposar de majors recursos tecnològics per poder fer la feina que suposa
retransmetre  qualsevol  tipus  d’acte  públic  on  line,  ja  que  l’Ajuntament
actualment no disposa d’aquests mitjans. Per tant,  es tracta de reforçar
aquest servei, que no està en la feina de la responsable que coordina tots
els temes de premsa de l’Ajuntament.

El Sr. Duarte entén que, fins que es tregui un nou contracte o una nova
idea  de  cap  on  es  vol  encaminar,  seguiran  prestant  el  servei  sense
contracte.

El batle contesta que sí, seguiran prestant-ho, perquè han arribat al punt
que  s’ha  posat  en  marxa  aquest  servei  i  funciona  perfectament.  De
moment, se seguirà prestant.

13.16  Data  de  finalització  de  la  pista  d’atletisme  després  dels
modificats
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El Sr. Miquel Lluís Mestre vol demanar, amb aquests modificats que hi ha
hagut a la pista d’atletisme, quina data d’entrega tenen prevista.

El Sr. Juan Aznar contesta que, en principi, l’empresa adjudicatària no ha
dit  que  s’hagi  de  dilatar  més  la  data  de  finalització  prevista  sense  el
modificat.

13.17 Procedència dels residus abocats a ca n’Alou de l’Estat

El Sr. Francisco Duarte, en referència a les intervencions de la Sra. Soler
abans, quan ha manifestat que no s’ha arribat a trobar el propietari de ca
n’Alou de l’Estat, la finca on, malauradament, durant molt de temps s’han
fet  els  abocaments  il·legals,  diu  que  costa  encaixar  que  al  projecte  de
neteja el tècnic que el va redactar cita literalment «presència d’abocament
descontrolat de residus aparentment municipals». Demana si l’Ajuntament
fa alguna investigació per establir la procedència d’aquests residus i si són
aparentment municipals o si no tenen res a veure.

En aquests moments, a les 23:30 h, abandona la sessió el Sr. Rafael Rubio.

La Sra. Catalina Soler contesta que els residus són aparentment municipals,
però, a partir d’aquí, després d’haver sortit a totes les publicacions i veure
que no té propietari ... Diu al Sr. Duarte que deu tenir clar que, en el seu
moment, quan es va fer l’abocament, que té més de 30 anys, i això també
ho diu, perquè tot està socorrat, està socorrat el plàstic i hi està el vidre, el
que va fer els abocaments, bé se’n cuidarà de no dir que va ser ell, haurien
de trobar algú que digués que sap ben cert qui va ser. Poden tenir indicis o
no,  però  amb  la  llei  de  residus  en  la  mà,  aprovada  per  un  govern
d’esquerres, el responsable és el propietari, no el qui hi aboca, i propietari
no n’hi ha, poden fer totes les investigacions que vulguin. De fet, ha sortit
publicat dues vegades en el BOE i el tècnic municipal d’urbanisme, que en
aquests temes és molt escrupolós, i el secretari de la Corporació també, no
han  pogut  iniciar  l’execució  subsidiària  de  la  neteja  havent  fet  tots  els
tràmits  necessaris  i  no  ha  sortit  propietari.  Quan,  com  ha  dit  la  Sra.
González, un té un solar dins nucli urbà, o allà on sigui, no van a cercar qui
ha tirat, van a cercar qui és l’amo del solar o dels terrenys. Així i tot, si el
Sr.  Duarte  té  indicis  de  qui  va  fer  l’abocament,  poden  iniciar  una  línia
d’investigació.

El Sr. Duarte diu que no demanava a la Sra. Soler si tenia indicis o si no en
tenia, ni si era un govern d’esquerres, ni de qui és propietat. Simplement li
ha  demanat  que,  ja  que  el  projecte  menciona  que  els  residus  són
aparentment municipals, si l’Ajuntament farà alguna cosa per aclarir-ho. Si
no li vol contestar, li agraeix igualment, però la Sra. Soler dóna unes voltes,
que no sap el que li ha demanat.

13.18 Desaparició del paraigüer de l’Hospici
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La Sra. Maria Mesquida demana si  s’han duit a terme més actuacions o
controls quant a la desaparició del paraigüer de l’Hospici, i també si hi ha
hagut constància de la possible desaparició d’altres elements, en vista que
abans s’ha dit que s’intentarà catalogar tot allò que sigui més rellevant.

El  batle  contesta  que sí,  que  ha sortit  que s’intentarà  fer  una feina de
catalogació i  valoració i  pronunciar-se sobre l’estat de tot el que hi ha i
evitar que pugui tornar desaparèixer res. Ara bé, no hi ha hagut cap indici
d’on pugui esser el paraigüer.

13.19 Tramitació del contracte de l’ORA

La Sra. Gracia González diu que al darrer Ple varen demanar com estava la
tramitació  del  contracte  de  l’ORA  i  els  varen  contestar  que ho  dirien  a
aquest Ple. Demana si en poden informar.

El Sr. Sebastià Adrover contesta que el contracte era prorrogable i just quan
varen començar a estar al govern municipal, varen renovar per un any.

13.20 Il·luminació de l’entrada a Felanitx pel carrer de Campos

El Sr. Pau Massutí manifesta que li ha arribat una queixa que en el carrer de
Campos, entrant a Felanitx des del polígon a peu, només hi ha un fanal
davant la Renault i no n’hi torna haver d’altre fins passat el magatzem de
Can Damià i  tota  la  zona queda molt  fosca.  Demana si  es  pot  fer  una
demanda a l’empresa encarregada de l’enllumenat públic perquè afegeixin
algun fanal extra a la zona.

El batle explica que a aquella zona, afectada per Carreteres, hi ha algun
tipus de problema, perquè quan es va posar el fanal que hi ha, hi va haver
alguna complicació, però en pren nota i ho mirarà. 

13.21 Franja d’edat per a les excursions i les colònies d’estiu

La Sra. Damiana Massutí demana a la Sra. Cano si s’ha canviat la franja
d’edat  de  les  excursions  i  les  colònies  d’estiu,  perquè  a  principalment
s’havien dit unes edats i ara en veu unes altres.

La Sra. Marta Cano li  contesta que, en relació al  que varen xerrar a la
comissió informativa, no ha canviat. Per a les colònies és de 8 a 11 anys i
per a les sortides, de 12 a 16 anys.

13.22 Reunions amb l’ITE

El Sr. Francisco Duarte demana a la Sra. Soler si han avançat alguna cosa
arran  de  les  reunions  amb l’ITE  i  si  té  pensat  treure  alguna  subvenció
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perquè l’Ajuntament subvencioni els  establiments per poder-se adherir  a
aquest distintiu tan necessari.

La Sra. Catalina Soler contesta que ella no s’ha reunit amb l’ITE, s’hi han
reunit altres regidors.

El Sr. Duarte li demana si confirma que no s’ha reunit amb l’ITE, i la Sra.
Soler contesta que ella, no.

El Sr. Duarte demana si li  poden contestar els regidors que s’han reunit
amb l’ITE.

La Sra. Melania Mesquida explica que l’ITE és el segell de qualitat turística
en  destinació.  La  setmana  passada  es  varen  reunir  amb  una  de  les
assessories que du aquest tema, juntament amb l’Institut Turístic. Diu que
l’Ajuntament té el distintiu a les oficines de la Policia i  a les oficines de
Turisme. Varen parlar de com poden avançar i renovar aquest certificat i
també els varen dir quins locals hi ha en el municipi que encara no tenen el
distintiu.  Des  del  Govern  es  planteja  no  cobrar  la  taxa  als  que  s’hi
adhereixin per primera vegada i miren si des de l’Ajuntament poden donar
alguna ajuda a l’empresa. El que passa és que ja no és obligatori treure’s
aquest certificat i existeixen altres certificats de qualitat, com ISO, la Q de
qualitat, ... És cert que el seguiment i el tractament que fa el SITE és molt
concret  a  les  empreses  i  ajuda  molt  a  poder  afrontar  inspeccions  de
turisme, inspeccions de sanitat o de treball  i ha anat molt bé als que el
tenen. L’empresa que du aquest tema d’assessorament intentarà que s’hi
adhereixin  més  empreses,  perquè  la  veritat  és  que  tenir  el  segell  de
qualitat,  sigui  o  no  obligatori,  en  els  temps  que  correm,  és  bastant
important. Hi haurà futures reunions, sobretot perquè l’Ajuntament segueixi
renovant aquest certificat a les oficines de Policia i Turisme.

13.23 Control de les tasques de la Brigada Municipal

La Sra. Gracia González diu al batle que durant molt de temps va defensar,
almanco dins el marc de l’equip de govern anterior, que entenia que era
molt  important,  per  controlar  les  tasques que desenvolupava  la  Brigada
municipal,  que  s’implementàs  un  sistema  de  comunicats  de  feina.  Li
demana si ha seguit endavant amb aquest procés.

El batle contesta que sí. Explica que no sap el grau exacte d’implementació,
però que sí que s’utilitza aquesta eina. De totes maneres, per part de la
regidora també hi ha una coordinació bestial amb el cap de la Brigada. Creu
cert  que s’havia  iniciat  amb les tasques de les  escoles per  poder fer  el
seguiment de totes les peticions i també amb el canvi de l’ús de la línia
verda, que la gestionen persones de la Brigada. Afirma que és veritat que la
seva insistència era grossa, i segueix pensant que són eines que van bé,
però també és cert que ara el fet de no insistir tant en la implementació, no
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ha repercutit en que quedin tasques pendents.

16.24 Màquina granadora sense aigua

La Sra. Damiana Massutí demana a la Sra. Catalina Soler si berena a alguna
terrassa dels bars de Felanitx o si fa persianes netes, perquè la gent està
molt contenta que passi la granadora, però la granadora d’aigua, perquè si
passa la granadora sense aigua, l’únic que es menja és un berenar amb pols
o, quan acabes de fer les persianes, els pots tornar fer netes. Li agradaria
saber què fa comptes fer amb aquesta màquina.

La Sra. Catalina Soler contesta que les úniques vegades que berena, el 90%
de les vegades, la Sra. Massutí també hi ha estat i per tant, no hi ha hagut
mai  pols.  La  pot  guardar  de  mentir,  perquè,  repeteix,  el  90%  de  les
vegades, ha berenat amb la Sra. Massutí. Quant a la màquina, en fer-se el
nou plec de condicions, una de les apostes més fortes i que puja més la
licitació, és la nova neteja viària. De 300.000 € passen a 900.000 € i la
diferència és neteja viària. Així com la recollida porta a porta no du aquesta
despesa,  ni  tampoc  la  gestió  de  voluminosos,  la  neteja  viària,  sí.  Les
instruccions de l’equip de govern són que dins el plec de condicions s’hi
incorporin els majors avanços en aquest tema. De moment, no queda més
remei que mantenir aquesta màquina fins que acabi el plec.

La Sra. Massutí replica que li consta que la de Cas Concos sí que s’ha enviat
a arreglar. Diu que si la Sra. Soler fa poble, en fa poc, si només deixa els
doblers quan berena amb ella.

El batle diu a la Sra. Massutí que la màquina a la qual es refereix és cert
que fa pols. Ell sí que ha compartit berenars amb la màquina i, certament,
és molt molesta, s’han intentat fer totes les reparacions necessàries perquè
vagi un poc més bé, però ja està terminal. Fa 2 dies va tirar 40 litres d’oli a
la costa de devora l’Ajuntament i va ser un bon maldecap. No és un tema
de que no la vulguin reparar, o vulguin reparar menys la de Felanitx que la
de Cas Concos.

La Sra. Soler també es dirigeix a la Sra. Massutí i li explica que la màquina
de Cas Concos és municipal, és nostra i la que fa pols és la del contracte de
la neteja viària i l’Ajuntament no en paga cap reparació, les paga l’empresa
concessionària. La municipal és la petita que, a més d’anar a Cas Concos,
també va a s’Horta. Les dues màquines són completament diferents i de
gestió completament diferent.

La  Sra.  Massutí  demana  si  es  pot  demanar  als  que  utilitzen  aquesta
màquina, que tenguin un poc d’esment. Ella mateixa els va dir que si  li
deixaven el seu racó, ja se’n encarregaria d’agranar-ho i de tenir-ho net .
Només es tracta de tenir un poc de sensibilitat amb els negocis i amb les
persones.
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La Sra. Soler diu que demanarà que, quan vagin a Portocolom i passin per
segons quins bars, per favor tenguin molta sensibilitat i quan vagin pels
negocis, tenguin molta sensibilitat.

La Sra. Massutí diu que li agradaria que fossin tots, no segons quins, i que
xerra per tots, no xerra per ella.

16.25 Organització de «tardeos»

El Sr. Francisco Duarte recorda que abans de començar la pandèmia, amb el
departament d’Activitats,  es va preparar  un full  informatiu  i  un protocol
perquè l’Ajuntament pogués facilitar als susceptibles de muntar «tardeos»,
informació  de  com ho  havien  de  fer,  amb quins  terminis  ho  havien  de
sol·licitar i quines eren les condicions. Entenen que amb la pandèmia això
va quedar aturat, però ara que ja es planteja obrir l’oci nocturn i que molts
de bars han iniciat aquesta activitat, demana al Sr. Adrover si ho tornaran
posar  en  marxa  i  si  el  departament  de  Policia  té  preparades  algunes
actuacions en relació a aquesta activitat que s’iniciarà a partir d’ara. 

El  Sr.  Sebastià  Adrover  contesta  que  en  aquests  moments  no  tenen
preparat  res.  El  que  tenen  és  molta  feina  d’aturar  festes.  Ho  hauran
d’estudiar entre tot l’equip de govern. De moment, a les 12 del vespre els
establiments han de tancar i  quan tanquen, tothom queda al carrer i  és
quan es creen els problemes. Repeteix que sí que s’hauran d’estudiar el
tema i donar una solució i facilitats als locals.

El Sr. Duarte manifesta que, com que aquesta feina va quedar feta, el va
fer el departament d’Activitats, era un protocol molt similar al que duen a
terme a altres municipis i a una de les primeres Juntes de Portaveus del nou
govern municipal, va fer arribar un esborrany al batle i a la Sra. Mesquida.
Demana que el  facin  arribar  a  la  Policia,  ara  que començaran aquestes
activitats.

El Sr. Adrover contesta que els informarà.

13.26 Font del passeig Ramon Llull

La Sra. Damiana Massutí demana què pensen fer amb la font del passeig
Ramon Llull, si es fa comptes arreglar-la i posar-la en marxa, o no.

La Sra. Catalina Soler contesta que sí, i que segurament pugui ser una altra
modificació de crèdit d’aquí a poc, pel cost econòmic de tornar posar en
marxa aquesta font. A més, si tot va bé i segons els càlculs prevists pel nou
equip  de  govern  i  amb  instruccions  del  batle,  tornarà  a  estar  en
funcionament per Santa Margalida, amb aigua i llums. El problema és que
té tant de mal, són tan cares les reparacions i material que han de comprar,
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que tornarà ser un cost elevat pel que és una font. Han de treure el motor
de baix perquè no s’inundi més i l’han de posar a dalt, damunt el passeig.
Per  tant,  si  tot  va  bé,  complint  les  instruccions  del  batle,  per  Santa
Margalida estarà en marxa.

13.27 Font de la pagesa de la plaça de Santa Margalida

La Sra. Damiana Massutí comenta que la font de la pagesa de la plaça de
Santa Margalida torna estar aturada, demana si és que no funciona o que
l’aturen.

La Sra. Catalina Soler diu que diumenge funcionava, ara no ho sap. Explica
que a la font de Santa Margalida, algú va baixar l’escala que va a la font i
va pegar cossa a la porta de metall que tanca la font i ha estat uns quants
dies  amb una planxa,  però ara ja  torna estar  arreglada.  Diu  que demà
mirarà què passa amb la font de la pagesa.

13.28 Activitats de bars dins instal·lacions municipals

El  Sr.  Francisco  Duarte,  quant  a  les  licitacions  de  bars  i  instal·lacions
municipals, ara que s’iniciarà la tornada a la realitat, demana si el regidor
encarregat  li  pot  contestar  sobre  si  pensen  fer  alguna  campanya  de
seguiment per veure si  compleixen, quins són es seus horaris,  quina és
l’activitat que han de dur a terme, o si es farà una campanya de seguiment
de venda d’alcohol a menors dins instal·lacions municipals. 

El batle contesta que encara no s’ha tret encara aquesta licitació, no s’ha
resolt això, perquè preocupa no saber exactament què se’ls podrà deixar
fer. El que pot fer és recollir aquestes observacions i tenir-les en compte per
a les possibles coses que es puguin fer.

El  Sr.  Duarte diu  que es referia  més a aquest  tipus d’activitat  que han
guanyat una licitació, però quan surten de les seves pròpies, demanaven
una autorització a l’Ajuntament. Ara, com és lògic, tot ha quedat aturat per
la pandèmia i per això demana si es mantendrà com abans, si es farà un
control més exhaustiu, per evitar greuges comparatius amb qui tengui un
bar. És simplement saber quin tipus de protocol seguiran a partir d’ara en
les licitacions de bars dins instal·lacions municipals.

El  batle  contesta  que s’hauran  de  regir  per  la  seva  activitat  i  s’hauran
d’atendre a la normativa que regeixi la seva activitat en cada moment. Les
Autoritats demanen i han demanat en cada moment que l’Ajuntament sigui
condescendent amb les complicacions que ha duit aquesta situació, però,
evidentment, ara entrarem en l’equilibri d’haver de ser equitatius amb els
ciutadans que potser vulguin descansar i  els que no han pogut sortir  al
carrer  i  no  han  pogut  fer  vida  a  l’aire  lliure  i  tenen  ganes  de  fer-ho.
Compaginar les dues postures, serà una complicació més.
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El Sr. Juan Aznar diu que no sap si el grup socialista té por de fer-li  la
pregunta directament a ell, perquè suposa que li costa anomenar-ho, però
entén a què es refereix i és el tema de les instal·lacions esportives i el parc
municipal. Si és així, que li confirmi i li podrà contestar.

El Sr. Duarte manifesta que, quan ha fet la pregunta, l’ha feta en general.
Ha dit que la feia al regidor que se senti responsable d’aquestes àrees i ha
contestat el batle. Si el Sr. Aznar considerava que havia de tenir la paraula,
que hagués contestat. No hi ha més. 

El Sr. Aznar repeteix que, si es refereix a això, li podrà contestar, però com
que no ho manifesta, no li pot aclarir.

13.29 Motocicletes dins el Parc municipal

La Sra. Damiana Massutí diu que hi ha hagut diverses queixes de mares
perquè diuen que hi ha un aparcament de motocicletes dins el propi Parc
municipal i  demana al  Sr. Aznar si  en tenen constància,  o si pensen fer
alguna cosa, ja que aquestes mares estan preocupades perquè hi ha perill
per als nins.

El Sr. Aznar contesta que aparcament com a tal, no creu que n’hi hagi cap,
però podria ser  que algun usuari  entri  al  Parc amb la moto.  Si  és així,
parlaran amb l’adjudicatari perquè, si això passa, un moment donat els cridi
l’atenció i els avisi que la moto ha de quedar defora.

I, en no haver-hi més assumptes que tractar, el batle aixeca la sessió, de la
qual, com a secretari, estenc aquesta acta.

Felanitx, document signat electrònicament al marge.


